




3 اقتصادی

رئیس اتاق اصناف خبر داد

دلار۴۲۰۰تومانیبرایهمهکالاهاتامینشد
رئیس اتاق اصناف ایران از تامین دلار ۴۲۰۰ تومانی برای همه کالاها و خدمات وارداتی 
خبر داد و گفت: افزایش قیمت موجود در بازار عوامل بسیاری دارد که افزایش نرخ 
دستمزد کارگران و دیگر هزینه های تولید به خودی خود در گران تر شدن محصولات 

مختلف موثر است.
طی ماه های اخیر که بازار ارزی با نوسانات متعدد و بی سابقه ای مواجه شده بود، فعالان 
بازار، تجار و تولیدکنندگان نگران تامین ارز مورد نیازشان بودند اما اسحاق جهانگیری - 
معاون اول رئیس جمهور - اعلام کرد که بر اساس سیاستگذاری ارزی جدید دولت همه 
نیازمندان از واردکنندگان تا تولیدکنندگان و حتی دانشجویان و مسافران می توانند از دلار 
۴۲۰۰ تومانی استفاده کنند و هیچ مشکلی در این زمینه وجود ندارد. گرچه در این میان 
برخی از اصناف و تولیدکنندگان از تامین نشدن دلار ۴۲۰۰ تومانی برای واردات کالا و مواد 
اولیه تولید خبر می دهند اما علی فاضلی - رئیس اتاق اصناف ایران - در این زمینه به ایسنا 
گفت: بر اساس مذاکرات صورت گرفته با مسئولان دولتی و وزیر صنعت، معدن و تجارت 
همه کالاها و خدماتی که تعرفه برای آن ها تعریف شده است، از دلار ۴۲۰۰ تومانی استفاده 
می کنند. البته حتی اگر همین نرخ دلار برای همه محصولات رعایت شود باز هم اختلاف 
حدود ۵۰۰ تومانی با نرخ ارز سابق وجود دارد و یکی از دلایلی است که سبب افزایش قیمت 
محصولات وارداتی و حتی تولید داخلی که به مواد اولیه وارداتی نیاز دارند، می شود. از سوی 
دیگر نیز هزینه های تولید کالا و خدمات مختلف نیز مانند نرخ دستمزد، اجاره، انرژی و ... 
افزایش پیدا کرده است. وی افزود: طی جلسات مختلفی که با وزیر صنعت، معدن و تجارت 
و دیگر مسئولان مختلف داشتیم، بسیاری از مشکلات موجود در این زمینه حل شد. به 
عنوان مثال بسیاری از اتحادیه های صنفی توانسته اند نسبت به گشایش اعتبار برای خود 
اقدام کنند و برخی از آنها در کمتر از هفت روز توانسته اند این کار را انجام دهند. در حالی 
که در گذشته دلار ۴۲۰۰ تومانی شامل حال آن ها نمی شد و در دلار ۴۲۰۰ تومانی هیچ 
گونه محدودیت و سقفی تعیین نشده است. فاضلی با اشاره به اینکه سقف اعلام شده برای 
تخصیص ارز از سوی بانک مرکزی بسیار بیشتر و بالاتر از سال گذشته است، اظهار کرد: 
افزایش قیمت موجود در بازار عوامل بسیاری دارد که افزایش نرخ دستمزد کارگران به میزان 
۱۹.۵ درصد و دیگر هزینه های تولید به خودی خود در گران تر شدن محصولات مختلف 
موثر است. رییس اتاق اصناف ایران گفت: در این زمینه باید گفت مساله ای به عنوان کمبود 
کالا و عرضه وجود ندارد اما در برخی حوزه ها با مشکلاتی مواجه هستیم. به عنوان مثال در 
زمینه  کالاها و تجهیزات دندانپزشکی ۲۷ قلم کالا وجود دارد که ۲۶ قلم آن هیچ مشکلی 
ندارد و فقط در تامین دستکش دندانپزشکی با مشکل مواجه شدیم که طبق اعلام اتحادیه 
مربوطه "تولید این محصول مونوپل یک شرکت مالزیایی است که این شرکت نیز مونوپل 
آمریکایی هاست و به همین دلیل است که در این زمینه با مشکل مواجه شدیم". بنابراین در 
اکثریت کالاها به ویژه کالاهای اساسی هیچ مشکلی وجود ندارد اما برخی کالاها هستند که 
در قالب تخصیص دلار ۴۲۰۰ تومانی قرار نداشتند در حالی که پیش از آن با سیستم بدون 

انتقال ارز به کشور وارد می شدند که مشکل آن ها نیز حل شده است.

رئیس کل گمرک ایران  اعلام کرد

رشد۲5درصدیصادراتغیرنفتی
رئیس کل گمرک ایران از افزایش ۲۵ درصدی صادرات غیرنفتی و کاهش ۱.۵ درصدی 

واردات کشور تا ۲۹ اردیبهشت ماه امسال خبر داد. 
»فرود عسگری« گفت: در ۲ ماه نخست امسال با توجه به تصمیمات جدید دولت و 
راه اندازی سامانه نیما، هفت میلیارد دلار صادرات غیرنفتی و ۶ میلیارد دلار واردات ثبت 
شده است. وی با بیان اینکه اختصاص ارز به کالاهای وارداتی طبق مصوبه ساماندهی 
ارزی در حال انجام است، گفت: کالاهای اساسی و دیگر اقلام عمده وارداتی همچون 
نهاده های دامی، کنجاله سویا، ذرت و قطعات منفصله خودرو در گمرکات در حال انجام 
تشریفات گمرکی و ترخیص است. رئیس کل گمرک ایران اظهار داشت: با توجه به مصوبه 
ساماندهی و مدیریت بازار ارز همه کالاهای ورودی به کشور باید دارای ثبت سفارش باشند 
و در سامانه جامع گمرک اظهار شوند.  به گزارش ایرنا، آمارهای منتشر شده از سوی 
گمرک ایران نشان می  دهد ارزش صادرات در فروردین امسال نسبت به مدت زمان مشابه 
سال گذشته، بیش از ۱۵ درصد رشد داشته البته وزن صادرات با افت حدود یک  درصدی 
مواجه بوده است.  در ماه نخست سال جاری، یک میلیون و ۹۶۴ هزار تن کالاهای زیر 
مجموعه پتروشیمی به ارزش یک میلیارد و ۴۰ میلیون دلار به بازارهای هدف صادر شده 
است. سهم وزنی این گروه کالایی از کل صادرات بیش از 33 درصد و سهم ارزشی آن 

بیش از ۲۴.۵ درصد است. 

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی از افزایش قیمت رب، تن ماهی و شوینده ها خبر 
داد و همچنین اعلام کرد که قیمت برنج خارجی، حبوبات و شکر در بازار عمده فروشی 
کاهش یافته و به زودی در بازار مصرف نیز شاهد کاهش قیمت این محصولات 

خواهیم بود.
در چند وقت اخیر تغییراتی در بازار محصولات مصرفی ایجاد شده که یکی از 
بازارهای تحت شعاع در این بخش بازار مواد خوراکی و خرده فروشی اقلام مصرفی 
خانوار است که به گفته خرده فروشان و سوپرمارکت داران قیمت برخی با رشد همراه 
بوده و در چند محصول بازار عمده فروشی و کارخانه ها علاقه ای به عرضه محصول 

ندارند.
به گفته فروشندگان خرد در سطح شهر، قیمت محصولاتی همچون روغن، رب 
گوجه فرنگی و آب معدنی در چند روز گذشته افزایش یافته است. درحالیکه سعید 
درخشانی - رئیس اتحادیه سوپرمارکت داران - به ایسنا گفت: حجم عرضه محصولات 
نسبت به گذشته تغییری نکرده و فقط معدودی از مواد خوراکی افزایش قیمت 

داشته اند که نمی توان این حجم اندک را به تمام محصولات تعمیم داد.
او خاطرنشان کرد: هیچ گونه کمبودی در بازار وجود ندارد و در رابطه با آینده بازار در 

زمینه کاهش عرضه و افزایش قیمت امکان پیش بینی نداریم.
همچنین در این رابطه محمد آقا طاهر - رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی - به 
ایسنا گفت: کالا بیش از نیاز موجود است و احتکاری در بازار وجود ندارد و  قیمت 
محصولاتی همچون برنج خارجی، حبوبات و شکر در بازار عمده فروشی کاهش یافته 
است. وی افزود: در چند وقت گذشته بازار با کمبود روغن روبرو بود که اکنون این 

مشکل برطرف شده است.
آقاطاهر با بیان اینکه قیمت برنج هندی در آینده نزدیک کاهش پیدا خواهد کرد، 
یادآور شد: برنج ایرانی افزایش قیمتی را به ثبت نرسانده و فقط برنج با ارقام پر محصول 

کیلویی ۴۰۰ تا ۵۰۰ تومان افزایش قیمت داشته است.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی گفت: قیمت حبوبات به جز لوبیا چیتی در مدت 
اخیر روند کاهشی داشته که در این شرایط با توجه به آنکه محصولات بسته بندی، 

قیمت مصوبی را برای محصول خود در نظر گرفته اند، همچنان کاهش قیمتی را 
لحاظ نکرده اند.

آقاطاهر بیان کرد: قیمت رب، تن ماهی و شوینده ها با افزایش همراه بوده و این در 
حالی است که با تلاش دولت از افزایش قیمت کالاهای اساسی جلوگیری شده است.

بهمنی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد:
عبور نقدینگی کشور از مرز هزار و ۵۰۰ هزار میلیارد تومان 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس، گفت:براساس آخرین آمار نقدینگی از مرز هزار و 
۵۰۰ هزار میلیارد تومان گذشته است.

محمود بهمنی با اشاره به انتشار برخی اخبار مبنی بر چاپ اسکناس بدون پشتوانه، 
گفت: بانک مرکزی مجاز به چاپ اسکناس چاپ کند بدون پشتوانه نیست و هر 
تصمیمی که بانک مرکزی برای چاپ اسکناس اتخاذ می کند هیئت نظاری بر آن 

نظارت و کنترل دارد.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه افزایش نقدینگی بر 
افزایش قیمت ها تاثیر می گذارد، افزود: اثرات نقدینگی در جامعه حدود ۶ ماه طول 

می کشد و پس از ۶ ماه آثار خود را برجای می گذارد.
وی با بیان اینکه نقدینگی کشور براساس آخرین آمار از مرز هزار و ۵۰۰ هزار میلیارد 
تومان گذشته است، ادامه داد: این میزان نقدینگی می تواند آثار و پیامدهای خاصی در 

اقتصاد کشور داشته باشد، که یکی از آنها آثار تورمی آن در جامعه است.
نماینده مردم ساوجبلاغ، نظرآباد و طالقان در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به 
طرح مباحثی همچون این موضوع که ۲۵ درصد نقدینگی کشور در اختیار موسسات 
مالی و اعتباری است، یادآور شد: در حال حاضر دیگر ۲۵ درصد نقدینگی کشور در 
اختیار موسسات مالی و اعتباری نیست چراکه این موسسات تقریبا جمع شده و 

نقدینگی در دست این موسسات کنترل شده است.
وی افزود: تاکنون نقدینگی در موسسات غیرمجوز دار و یا موسسات مجوزداری که 
آمار و اطلاعاتی از آنها در اختیار بانک مرکزی نبود رسوب کرده بود، اما اکنون آمار و 
اطلاعات تمام موسات وجود دارد و پول هایی که در این موسسات می نشیند همانند 

پول هایی بوده که در بانک های دولتی می نشیند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه هیئت نظار بر چاپ 
اسکناس نظارت داشته و در برابر چاپ اسکناس پاسخگو است، تصریح کرد: اتفاقاتی 
که در اقتصاد کشور رخ می دهد موجب افزایش نقدینگی می شود و آن را نباید به 
حساب چاپ بدون پشتوانه اسکناس گذاشت، البته گاهی چاپ اسکناس بر اساس 

برخی اصول لازم است.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی:

برنج خارجی و حبوبات ارزان می شود 

چهار شنبه -2 خرداد ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4563

یک عضو هیئت علمی دانشگاه با بیان اینکه خروج آمریکا 
از برجام نمی تواند اتفاق خوشایندی باشد و بر ضرورت ایجاد 

شفافیت در اقتصاد کشورمان برای حل مسائل آن تاکید کرد.
محمد قلی یوسفی - عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی 
- با بیان این که خروج آمریکا از برجام به معنی علامت قرمز به 
جهانیان برای کار با ایرانیان است، اظهار کرد: با توجه به نیازی 
که کشور به اقتصاد جهانی برای صادرات نفت و واردات کالا و 
تکنولوژی های خارجی دارد، خروج آمریکا از برجام نمی تواند اتفاق 
خوشایندی باشد، ضمن اینکه اساسا کشورها زمانی می توانند 
موفق باشند که با سایر کشورها داد و ستد و تجارت داشته باشند.

کنترل رانت و تبعیض ربطی به برجام ندارد
این عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی با اشاره به 
معضلاتی که اقتصاد کشور در داخل با آن مواجه است، ادامه 
داد: برخی سیاست های غلط اقتصادی و سیاسی باعث شده تا 

در کشور نیز  قدرت های موازی به وجود بیاید که همین باعث 
ایجاد عدم شفافیت و به وجود آمدن رانت در کشور شده است. 
در چنین شرایطی نمی توان انتظار یک تحول جدی را از اقتصاد 
داشت، چرا که تجربه نشان داده که برخی سیاست گذاران در 
فضای عدم شفافیت همیشه به دنبال منافع شخصی خود در 
فضای اقتصادی هستند.  یوسفی با بیان این که کنترل رانت ها و 
تبعیض های داخلی ارتباطی با برجام ندارد، اظهار کرد: تا زمانی 
که انواع رانت ها و تبعیض های اقتصادی در کشور حاکم باشد 
نمی توان انتظار بهبود اقتصاد از داخل را داشت، چرا که این مسائل 
حتی در صورت پایدار ماندن برجام می تواند باعث ضربه زدن به 
اقتصاد کشور شود. در این موارد دولت باید بسیار جدی با مسائلی 

که وجود دارد برخورد کند.
  یورو هم تحت تاثیر دلار قرار دارد

 یوسفی با بیان این که رابطه ما با آمریکا به دلیل قدرت اقتصادی 

این که  داد:  ادامه  است،  اهمیت  حائز  بسیار  آن  تکنولوژی  و 
سیاستمداران می آیند و اقدامی انجام می دهند نباید باعث شود تا 

ما از نخبگان و دانشمندان کشور روی گردان شویم.
وی با بیان این که تنش با آمریکا در نهایت تنش با اروپا را به 
دنبال خواهد داشت، اظهار کرد: اروپا به لحاظ اقتصادی به آمریکا 
وابسته است و این وابستگی به اندازه ای است که حتی یورو هم 

تحت تاثیر دلار قرار دارد.
او با بیان این که کشورهایی که با هم تجارت دارند با هم جنگ 
نمی کنند، ادامه داد: در شرایطی که به وجود آمده مسئولان باید 
به گونه ای امور را مدیریت کنند تا ایجاد تنش نشده و مشکلات 
روی هم انباشته نشود، چرا که همه اینها در نهایت به ضرر جامعه 
و مردمی است که به خاطر مسائل مختلف از جمله بیکاری و فقر 

تحت فشار هستند.
این عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی با تاکید بر 

این که ما در سطح بین المللی نتوانسته ایم تعامل اقتصادی خوبی 
برقرار کنیم، گفت: در حال حاضر چیزی که ما نیاز داریم این است 
که بتوانیم از کشورهای پیشرفته تکنولوژی وارد کنیم و در کنار 
آن با صرفه جویی در سایر هزینه های حاشیه ای بیشتر به سمت 

توسعه و آبادانی کشور حرکت کنیم.
گرفتن  بالا  آن،  با  و همزمان  برجام  از  آمریکا  از خروج  بعد 
تهدیدهای آمریکایی و اظهارات اخیر وزیر خارجه آن کشور مبنی 
بر شدت یافتن تحریم های اقتصادی علیه کشورمان توجه و 
تمرکز بر ظرفیت های داخلی برای حل مسائل اقتصادی بسیار 
بیشتر از گذشته مطرح است. اقتصادی که حالا با مسائل مختلفی 
رو به رو است که در صدر آنها شاید بتوان مساله عدم شفافیت را 
قرار داد مخصوصا که برای اجرای هر گونه راهبرد اقتصادی پیش 
از هر چیز باید شناخت صحیح و شفافی از واقعیت های موجود 

در دست داشت.

عضو هیات علمی دانشگاه علامه طباطبایی :

کنترلرانتهاوایجادشفافیتربطیبهبرجامندارد

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
بموجب اجراییه صادره از شعبه ۱۰ دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه ۵ اجرای احکام مدنی به شماره ۵/۹۶ج /۱۱۷۰ثبت گردیده له آقای رضا کوه خضری علیه آقای محمد ورزشکار و 
شرکت آریا مهر گیاه محکوم علیه محکوم است به پرداخت ۲/۵۷۴/۴۲۲/۵۶8 ریال در حق محکوم له و مبلغ ۱۲8/۷۲۱/۱۲8 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت محکوم له 

در قبال بدهی محکوم علیه ماشین آلات معرفی نموده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است 
گزارش وضع موجود 

ملک مزبور کارخانه صنعتی دارای سه سوله پیوسته با متراژ ۱۴۶۷،۵ مترمربع و ساختمان اداری با متراژ 3۰۰ مترمربع و نگهبانی و سرایداری به متراژ 88 مترمربع همگی نمای سیمانی و 
حدود 3۰۰ متر سردخانه داخل سوله ها می باشد . زمین کارخانه 33۶۰ مترمربع و بصورت واگذاری امتیاز جهت احداث اعیانی به مدت نامحدود می باشد .

دور محوطه دیوار کشی شده ) آجرنما ( و محوطه سازی شده ) کف سنگ کاری ( و دو استخر آب و امتیازات آب و برق و گاز و تلفن وجود دارد . در داخل سوله ها و ساختمانها وسایل و 
تجهیزاتی وجود دارد که با توجه به پراکندگی و تعداد آن و امکان جابجایی از ارزیابی حذف شده است . سوله ها با ورقهای ساندویچ پانل پوشیده شده و کف سوله ها سرامیک کاری شده است .
حسب صورت جلسه توقیف اموال ، ارزیابی صرفا در خصوص مصالح سازه سوله و ساختمان اداری ) آهن آلات و ساندویچ پنل دست دوم مستحصل از تخریب سوله ها و ساختمان متصل 

به آن ( صورت می پذیرد .
نظریه کارشناسی :

مجموع بهای آهن آلات دست دوم حاصل از تخریب ۱۴۶۷ مترمربع سوله و ۲۹۰ مترمربع ساختمان اداری و ساندویچ پنل های دست دوم و صرف نظر از تجهیزات و وسایل موجود در 
کارخانه ، جنعا مبلغ ۲/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال ) دو میلیارد ریال ( تعیین می گردد . و مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ ۱3۹۷/۰3/۲8 ساعت ۹/3۰ الی ۱۰/۰۰ صبح به آدرس قم ،خیابان 
ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از اموال  را دارند می توانند در مدت 
پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند. قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را 
پیشنهاد دهند واگذار می گردد .برنده مزایده باید باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را  فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد . این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه 

های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به این واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی

------------------------------------------------------------------------------------
آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول

به موجب اجراییه صادره از شعبه ۵۵ خانواده مجتمع شورای حل اختلاف قم که در شعبه ۱3 – اجرای احکام مدنی قم به شماره ۱3/۹۶ج/۱۰۰۴ -ثبت گردیده لها خانم اکرم علامه منفرد 
علیه آقای جعفر طالب پور محکوم علیه محکوم است به پرداخت تعداد ۱۹ قطعه سکه بهار آزادی ریال در حق محکوم له و مبلغ /۱3۹/8۶3/8۱۱ ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق 
دولت ،شخص ثالث خانم زهره صفرعلیان در قبال بدهی محکوم علیه پلاک ثبتی ۱۰۴۴ فرعی از ۲8۰ – اصلی بخش ۵ قم معرفی کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است حسب 

مواد ۵۱ و ۱3۱ قانون اجرای احکام مدنی مقدار ۱۲/۷۴۷ سهم مشاع از ۲۴۰ سهم ششدانگ پلاک فوق در قبال محکوم به ، به فروش خواهد رسید 
ارزیابی ششدانگ پلاک ثبتی شماره ۱۰۴۴ فرعی از ۲8۰ – اصلی بخش ۵ ثبت قم متعلق به خانم زهره صفرعلیان فرزند حسن ، واقع در قم ، بنیاد ، بلوار شهید کریمی ، کوچه ۱۵ ، کوچه 
بوعلی ، پلاک 3 ، با توجه به بازدید به عمل آمده از محل مورد نظر در معیت مالک ، مراتب توسط اینجانب مورد بررسی واقع گردید که نتیجه اقدامات معموله جهت استحضار به شرح ذیل 

تقدیم می گردد :
الف – مشخصات و موقعیت و محل وقوع ملک :

۱- ملک مذکور ششدانگ پلاک ثبتی به شماره ۱۰۴۴ فرعی از ۲8۰ اصلی بخش ۵ ثبت قم ، به مساحت )۱۷۱( صد و هفتاد و یک مترمربع که خانم زهره صفرعلیان فرزند حسن مالک 
ششدانگ عرصه و اعیان ملک مزبور بوده و حدود و مشخصات ملک با عنایت به سند مالکیت صادره به شرح ذیل می باشد :

شمالا: دیوار به دیوار بطول )۱۹/۰۰( نوزده متر به شماره یک هزار و چهل و پنج فرعی
شرقا : درب و دیوار است بطول )۹/۰۰( نه متر به 8 متری به عرض هشت متر

جنوبا : دیوار به دیوار است بطول )۱۹/۰۰( نوزده متر به شماره یک هزار و چهل وسه فرعی
غربا : دیوار به دیوار است بطول )۹/۰۰( نه متر به شماره یک هزار و چهل فرعی 

۲- ملک مذبور مسکونی و شمالی ساز بوده و دارای طبقات : زیرزمین ، همکف و اول می باشد و یک اتاق نیز در قسمت خرپشته احداث گردیده است . نوع سازه ساختمان دیوار باربر با مصالح 
بنایی و سقف طاق ضربی آهنی با ستون های فلزی در وسط ساختمان می باشد . کف حیاط سنگ و دیوارها آجر فشاری ) فاقد نما ( می باشد و یک دستشویی داخل حیاط قرار دارد که کف 

آن سرامیک و بدنه تا حدود یک متر کاشی و مابقی و سقف سفید شده است .
اعیانی طبقه زیرزمین شامل : پذیرایی ، آشپزخانه ، اتاق خواب ، حمام و دستشویی می باشد . پوشش کف پذیرایی و اتاق خواب موزاییک ، بدنه تا حدود ۱/۲۰ سرامیک ، مابقی و سقف سفید 

شده است . کف آشپزخانه موزاییک ، دیوارها کاشی و سقف سفید شده است . پوشش کف حمام و دستشویی سرامیک و بدنه کاشی شده است .
طبقه همکف شامل : اتاق خواب ، پذیرایی ، آشپزخانه ، حمام و دستشویی می باشد . کف حمام سرامیک و دیوارها کاشی شده است . پوشش کف پذیرایی و اتاق خواب موزاییک ، بدنه و 

سقف سفید شده است . کف آشپزخانه سرامیک ، دیوارها کاشی و سقف رنگ می باشد .
اعیانی طبقه اول شامل : پذیرایی ، آشپزخانه ، اتاق خواب ، حمام و دستشویی می باشد . کف حمام و دستشویی سرامیک و دیوارها کاشی می باشد . پوشش کف پذیرایی و اتاق خواب 

سرامیک ، بدنه و سقف سفید شده است . آشپزخانه دارای کف سرامیک و بدنه کاشی و سفید شده است .
ملک مسکونی فوق دارای ۲ انشعاب آب ، 3 انشعاب برق و ۲ انشعاب گاز و سیستم سرمایشی طبقات زیرزمین و اول کولر آبی و طبقه همکف کولر گازی و سیستم گرمایشی طبقات بخاری 
و آبگرمکن می باشد . لازم به ذکر است با توجه به بازدید بعمل آمده و نیز مدارک ارائه شده طبقه اول فاقد مجوز احداث بوده و ملک دارای اضافه بنا می باشد که مساحی دقیق می بایستی 
توسط کارشناسان نقشه برداری شهرداری صورت گیرد . لذا ارزیابی طبقات زیرزمین و همکف با توجه به مساحت مندرج در گواهی پایان کار ساختمانی ملک به شماره ۴/۵۰3۵/ش مورخ 

۷۴/۵/۲۱ و طبقه اول و نیز اتاق احداثی در قسمت خرپشته نیز بر اساس مساحی تقریبی انجام شده ، صورت گرفته است .
طبقات همکف و اول در اختیار مالک بوده و در طبقه زیرزمین مستاجر سکونت دارد .

ب – نظریه کارشناسی
با توجه به قدمت بنا و نوع مصالح به کار رفته در آن و موقعیت ملک و نهایتا در نظر گرفتن کمیت و کیفیت آن ، به نظر اینجانب ارزش ملک مزبور به شرح ذیل اعلام می گردد :

در مجموع ارزش ملک مورد نظر " هفت میلیارد و هشتاد و چهار میلیون و پانصد هزار ریال "ارزیابی می گردد .
و مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ ۱3۹۷/۰3/۲۲ ساعت ۰8/3۰ الی ۰۹/۰۰ صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی اتاق 
مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در 
صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی 

را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف مدت یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی ار روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم –رضا زارعی
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پیوس: 

کیروشازرویکینهبابرانکوسیدجلالرا
خطزد

 پیشکسوت فوتبال ایران گفت: کار کی روش کاملًا اشتباه بود، به نظرم از روی کینه و 
غرض ورزی با مربی پرسپولیس باعث شد تا کاپیتان پرسپولیس را نبرد.

فرشاد پیوس  در خصوص صحبت های اخیر کارلوس کی روش مبنی بر اینکه سید جلال 
به علت سن بالا و ووریا به دلیل اینکه سرمربی استقلال او را در پست تخصصی اش بازی 
نمی داد از لیست خط خوردند، گفت: درست است که سید جلال حسینی سنش بالا است 
اما تجربه خوبی دارد. سید جلال نشان داده در زمانی که در زمین حضور داشته باشد 
می تواند به عنوان یک رهبر و یک فرد با تجربه آرامش را به تیم بازگرداند. دیدید زمانی که ما 
سید جلال را در پرسپولیس نداشتیم چه لطمه ای خوردیم و زمانی که او را در اختیار داشتیم 
چقدر مؤثر ظاهر شد و حتی گل زیبایی هم که به ثمر رساند نشان داد که چقدر با انگیزه و 
آماده است و می تواند به قول ما مربیان به عنوان یک سوپرمن عصای دست کی روش باشد. 

هیچکس فکر نمی کرد که سیدجلال از لیست کنار گذاشته شود.
وی در ادامه گفت: خط زدن سید جلال حسینی و ووریا غفوری فکر نمی کنم قابل توجیه 
باشد. آقای کی روش لیگ ایران را قبول ندارد، همیشه می گفت لیگ ایران لیگ خوبی نیست 
و به خاطر همین همیشه به لیگ اروپا اعتقاد داشته است، برای همین ۱۴ بازیکن ما لژیونر 
هستند و ۱۰ بازیکن از لیگ ایران به تیم ملی دعوت شدند در صورتیکه لیگ ایران لیگ 
خیلی خوبی است و در این ۲ سال اخیر بازیکنان ایرانی نشان داده اند که فراتر از آسیا بازی 

می کنند. درست است کمبودهایی داشتیم اما کی روش توجهی به فوتبال ما ندارد.
وی در ادامه گفت: بازی دادن به بازیکنان جوان در جام جهانی ریسک بزرگی است چرا 
که ممکن است جو ورزشگاه و این رقابت های بزرگ باعث شود که نتوانند آنطور که باید 
بازی کنند. ۱۰۰ درصد حضور بازیکنان با تجربه مثل سید جلال حسینی و ووریا غفوری 
می تواند به تیم ملی کمک کند. این دو بازیکن گل های حساسی برای تیم های باشگاهی شان 
به ثمر رساندند ولی من نمی دانم در تفکرات کی روش چه چیزی می گذرد، حتی جای علی 
علیپور آقای گل لیگ ایران هم خالی است. به نظرم سرمربی تیم ملی به فوتبال ایران توهین 
می کند. زمانی که آقای گل به تیم ملی دعوت نمی شود نشان می دهد که کی روش فوتبال 

ایران را قبول ندارد.
فرشاد پیوس در ادامه تأکید کرد: فکر می کنم با این صحبت هایی که کی روش روز گذشته 
انجام داد روزهای آخرش باشد تعجب می کنم که چرا این صحبت ها را مطرح کرد. او مربی 
خوبی است و جوان های خیلی خوبی را به فوتبال ایران معرفی کرد اما آخرین لحظه کاری 

کرد که انتقادهای زیادی به سمت او برود.
وی در ادامه در خصوص صحبت های کی روش مبنی بر اینکه شبانه افرادی به اردوی 
تیم ملی آمدند و ۲ بازیکن استقلال را به پرسپولیس بردند گفت: به کی روش ربطی ندارد 
که چه بازیکنی از استقلال به پرسپولیس می رود؛ او سرمربی تیم ملی است باید تمرکزش 
روی بازیکنان ملی و بازی های مهم تیم ملی باشد نه اینکه بخواهد به حاشیه ها توجه کند. 
متأسفانه کی روش  در کارهای مربیان داخلی هم دخالت و راجع به همه چیز صحبت 
می کند.  تعجب می کنم فوتبال ما رو به جلو بود، او با این صحبت هایش لطمه بزرگی به 
فوتبال ایران وارد کرد. حتی باعث شد تا افکار مردم هم نسبت به کی روش عوض شود. زمانی 
که من به خیابان می روم همه از من سوال می پرسند که چرا کی روش این کار را انجام داد 
و همه از او انتقاد می کنند. مگر می شود که سید جلال حسینی و ووریا غفوری در تیم ملی 
نباشند؟ شاید برای او اهمیت نداشته باشد اما اشتباه کی روش باعث می شود دودش به چشم 
ما برود و تیم ملی ایران در آینده لطمه بخورد. شاید کی روش بعد از جام جهانی از تیم ملی 
برود، مطمئناً به تیم دیگری خواهد رفت و کارش را ادامه می دهد و حق و حقوقش را هم 

کامل دریافت می کند.
پیشکسوت فوتبال ایران در ادامه گفت: کار کی روش کاملًا اشتباه بود، به نظرم از روی کینه 
و غرض ورزی با مربی پرسپولیس باعث شد تا کاپیتان پرسپولیس را نبرد، این کار او باعث 

شد تا طرفداران نسبت به کی روش نگاه متفاوتی داشته باشند.
وی در پایان گفت: ما دوست داریم که تیم ملی در جام جهانی نتیجه بگیرد، اگر هم انتقاد 
می کنیم برای این است که حرف مردم را به گوش مسئولین برسانیم چرا که مردم ناراحت 
هستند و به دنبال این هستند که چرا دو بازیکنی که با کیفیت و با اخلاق هستند از تیم ملی 
خط بخورند، کی روش جواب قانع کننده ای برای حذف این دو بازیکن از تیم ملی نداده است.

برخورد خوبی از سوی فدراسیون سوئد با من نشد

قدوس:کیروشمراقانعکردتاایرانرا
انتخابکنم

ستاره ایرانی الاصل تیم استرشوندس سوئد از اینکه چرا ایران را به جای سوئد برای بازی 
ملی انتخاب کرده، توضیح داد. 

به گزارش سایت SVT Sport سوئد، امروز سامان قدوس به همراه تیم ملی ایران عازم 
مسابقات جام جهانی ۲۰۱8 روسیه می شود که ممکن بود او به همراه سوئد باشد.

قدوس درباره انتخاب ایران این طور گفت: انتخاب جایگزینی به غیر از ایران را نداشتم. 
زمانی که ایران را انتخاب کردم سوئدی ها از من ناراحت شدند که سوئد را انتخاب نکردم. در 

آن زمان از سوی رسانه ها و جهت مختلف تحت فشار زیادی قرار گرفتم.
قدوس در پاسخ به سوال »چه چیزی نیاز داشتی تا سوئد را انتخاب کنی؟« گفت: چه بسا 
می توانستند مرا تحت نظر داشته باشد حداقل احساس می کردم که مرا زیرنظر دارند. آنها 
هیچ تماسی با من نگرفتند تا می دانستم به سوئد نزدیک یا اینکه دور هستم. اما ما در ماه 

ژانویه ارتباط دوسویه داشتیم. 
ستاره ایرانی در مقابل درباره احترام طرف مقابل یعنی ایران در دعوت کردنش این طور 
گفت: در مقابل من از سوی طرف ایرانی با احترام زیادی مواجه شدم. برعکس سرمربی تیم 
ملی سوئد کارلوس کی روش، سرمربی ایران با من تماس تلفنی داشت و با احترام با من 
صحبت کرد. البته پس از این تماس تلفنی نیز من منتظر بودم و پاسخی به آنها ندادم. این 
اتفاق در زمانی بود که با گالاتاسرای ترکیه بازی داشتیم و هنوز زمان زیادی به آغاز مسابقات 
لیگ اروپا وجود داشت. زمان کافی برای انتخاب داشتم. قدوس درباره اینکه چطور کی روش 
او را قانع کرد، گفت: کی روش در نهایت موفق شد مرا قانع کند. او به من درباره پستی که 
قرار است در ترکیب ایران بازی کنم توضیحاتی داد. او از سبک بازی تیم ملی برایم گفت و از 
موفقیت هایی که می توانم به همراه تیم ملی ایران داشته باشم، حرف زد. البته او فقط مرا از 
لحاظ کلامی قانع نکرد بلکه واقعا می خواست من به تیم ملی ایران بیایم. وی در ادامه درباره 
دعوت شدن به تیم ملی سوئد پیش از رقابت های مقدماتی جام جهانی ۲۰۱8 روسیه و 
پوشیدن پیراهن ایران گفت: در آن زمان این طور نبود که بتوانم ایران یا سوئد را انتخاب کنم. 
ایران تنها جایگزین بود. زمانیکه ایران را انتخاب کردم سوئد از من ناراحت شد. فشار های 
زیادی از سوی رسانه ها و مردم سوئد در آن زمان به سوی من روانه شد. مردم از داستانم 
اطلاعی نداشتند. به همین خاطر در آن زمان نامه ها و ایمیل های زیادی را دریافت کردم. 
آنها از من خواستند که سوئد را ترک کنم و فقط از این کشور خارج شوم. هیچ تهدید جانی 
نداشتم ولی با توجه به اینکه من در اینجا متولد شده و رشد کرده بودم انتظار داشتند سوئد 
را انتخاب کنم. قدوس در پایان درباره اینکه او آخرین نفری نخواهد بود که این اتفاق برایش 
افتاده در توصیه به دیگران گفت: من چیزی برای نصحیت کردن دیگران ندارم. اما این خوب 

است که سوئد خیلی خوب با این مسائل کنار آمد.

کاپیتان سابق تیم ملی برنامه هایش را ارائه کرد 

توافقرسمینکونامبانساجی
برایلیگهجدهم

جواد نکونام به عنوان سرمربی در لیگ برتر هجدهم هدایت نساجی مازندران را برعهده 
خواهد داشت.

به گزارش "ورزش سه"، نساجی تیم محبوب مازندران که طرفداران زیادی هم دارد، بعد از 
سال ها جواز حضور در لیگ برتر را به دست آورده و حالا مدیران این باشگاه در صدد هستند 

تا تیم خوبی را برای لیگ هجدهم ببندند و روانه مسابقات کنند.
در این راستا مدیران باشگاه نساجی در اولین گام با جواد نکونام سرمربی موفق و جوان خود 
برای فصل آینده لیگ برتر هم به توافق رسیدند. نکونام که نیم فصل سال گذشته در لیگ 
یک قراردادی ۱.۵ ساله با نساجی امضا کرده بود، باید با مدیران باشگاه شمالی بر سر مسائل 

مالی به توافق می رسید که بر این اساس دیروز با مدیران باشگاه پای میز مذاکره نشست.
در جلسه روز گذشته نکونام با مسئولان باشگاه از جمله علی امیری مدیرعامل نساجی بر 
سر موضوعات مالی به توافق رسید تا بر اساس قراردادی که از سال گذشته داشت در لیگ 
برتر هجدهم به عنوان سرمربی روی نیمکت این تیم بنشیند. در جلسه دیروز همچنین 
دستیاران جواد نکونام نیز با باشگاه نساجی توافق کردند و در لیگ برتر کنار او خواهند بود.

علی امیری، مدیرعامل باشگاه نساجی با تایید این خبر به "ورزش سه" گفت: »آقای نکونام 
با ما قرارداد داشتند و نیازی به تمدید قرارداد نبود. فقط باید توافق مالی صورت می گرفت 
که این اتفاق هم رخ داد. نکونام با وجود پیشنهادهای مالی بالایی که از چند تیم دیگر داشت، 
به خاطر هواداران نساجی رقم بسیار پایین تری از ما درخواست کرد و به توافق رسیدیم 

که جای تشکر دارد. انشاءالله بتوانیم روزهای خوبی را برای هواداران نساجی رقم بزنیم.«

»زهره سادات هاشمی« :من اولین گزارشگر زن فوتبال ایران هستم

 یکباره گفتند بنشین و بقیه بازی را گزارش کن 
حالا که ماجرای گزارشگری ورزشی زنان داغ شده است و همه از خط شکن 
بودن صحبت می کنند، شاید کمتر کسی بداند این اتفاق حدود ۱۴ سال پیش 
در صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران رخ داده است. آن هم با ماجرایی جذاب 

و البته عجیب. 
گزارشگری ورزشی زنان، حالا چند روزی می شود که سوژه فضای مجازی شده 
و واکنش هایی را هم در پی داشته. ماجرایی که »مهناز افشار« را هم  با عنوان 
فعال حقوق زنان، پشت خود می بیند و او در ویدیوی کوتاهی مقابل ورودی 
اصلی استادیوم آزادی، از خط شکنی زنان می گوید و »آزاده نامداری« هم در 
گفت و گو با یکی از روزنامه ها، می گوید که با این کمپین می خواهند کاری را 
آغاز کنند که در خاورمیانه سابقه نداشته است. اما واقعیت ماجرا این است که 
حدود ۱۴ سال پیش، وقتی هنوز خبری از کمپین سازی و ویدیو پرکردن و 
صحبت کردن از خط شکنی نبود، گزارش یکی از مسابقه های لیگ برتر فوتبال 
ایران، در رادیو جوان به یک زن سپرده شد. حرف های »زهره سادات هاشمی« 
اولین گزارشگر زن مسابقات فوتبال در صدا و سیما را در گفت و گو با »فارس 

پلاس« بخوانید:
 وقتی یک زن مجری-کارشناس ورزشی می شود

اوایل دهه 8۰، برنامه ای داشتیم به نام »ایستگاه ورزش«. برنامه ای بود که در 
گروه »ورزش و جوان« رادیو جوان طراحی کرده بودیم و مجری آن برنامه بودم. 
آن موقع آقایان »دیانی« و »کیانوش« کارشناس-مجریان ورزشی رادیو بودند که 
قرار بود در برنامه ما هم حاضر باشند. اما به فاصله یک ماه، هردوی این بزرگواران 
از رادیو جوان رفتند . همین اتفاق، سبب شد تا به اجبار، از مجری برنامه تبدیل 
به مجری-کارشناس شوم و به جای کارشناسان قبلی، خودم با مهمانان حضوری 
و تلفنی صحبت و چالش کنم. اتفاق های خوبی در این مدت افتاد.کار به جای 
رسیده بود که یک بار  آقای »آشوری« که از مسوولان فدراسیون ورزشهای رزمی 
بود، می گفت در جلسه دبیران این فدراسیون، صحبت بر این بود که به خانم 

هاشمی رادیو جوان بگویید این قدر ما را اذیت و سوال پیچ نکند.
اتفاقا سال جام جهانی هم بود و در ویژه برنامه جام جهانی رادیو جوان هم 
اجرای برنامه را برعهده گرفتم. به شدت رویدادها و مسایل ورزشی را دنبال می 
کردم و کار به جایی رسیده بود که در آن ویژه برنامه، با مرحوم دکتر »بهروزی« 
که به عنوان کارشناس در برنامه حضور داشتند، درباره ترکیب تیم ها و حتی 
سیستم ارنج تیمها بحث می کردیم. حتی یادم هست ان سالها ترکیب ۴-۴-۲ 
خیلی روی بورس بود و مدتها در این باره و ترکیب تیم ها با دکتر »بهروزی« 
بحث کارشناسی می کردیم. یک بار دکتر »بهروزی« به شوخی گفت: »ماشالله 

خانم هاشمی خودش سوال می کند و خودش جوابش را هم می دهد.«
 روزی که گزارشگر فوتبال شدم

شهریور سال 83 بود. دقیق ترش می شود عصرجمعه ۲۷ شهریور. ما برنامه 
»گردش در ورزش« را روی آنتن زنده رادیو جوان داشتیم و البته مجری پخش 
رادیو هم خودم بودم. همزمان با برنامه، مسابقه تیم های استقلال و صبا باتری هم 
در استادیوم آزادی در حال برگزاری بود و ما هم از روی مانیتور پخش، مسابقه 
را دنبال می کردیم. خوب به خاطر دارم که اولین سال حضور »صباباتری« در 
لیگ برتر بود و با کلی از بازیکنان جداشده از استقلال و با سرمربی گری آقای 
پرویز مظلومی، رو به روی استقلال آقای قلعه نویی ایستاده بودند. گزارشگر آن 
مسابقه هم »عادل فردوسی پور« بود. یادم هست بین دو نیمه، تهیه کننده 
برنامه که »خشایار رازقی بود« امد داخل استودیو و گفت آرایش میزهای داخل 
استودیو را تغییر دهند و میز اجرا درست مقابل مانیتور گذاشته شد. خیلی 

تعجب کرده بودم. هرچند تهیه کننده مان معمولا ساختار شکن بود و چنین 
رفتارهایی برایمان طبیعی بود. رفت بیرون استودیو و با دست اشاره کرد بنشینم و 
گوشی را بگذارم توی گوشم. دکمه ارتباط با استودیو را زد و گفت:»خانم هاشمی 
بشین و نیمه دوم بازی را گزارش کن.« ماتم برد. راستش ترسیده بودم. در عین 
حال هیجان زده هم بودم. نه اسامی بازیکنان را داشتم و نه سابقه گزارش زنده 
فوتبال را. اما تصمیم تهیه کننده را باید اجرا می کردم. عوامل برنامه اسامی دو 
تیم را در اختیارم گذاشتند و صدای گزارش فردوسی پور را هم فرستادند توی 
گوشی مجری. این طوری شد که خیلی اتفاقی و عجیب، یک نیمه آن بازی را 
به صورت زنده برای رادیو جوان گزارش کردم. بازی هم با نتیجه تساوی یک بر 

یک تمام شد.
 شق القمر که نکرده بودم

کار عجیبی بود که یکباره به من محول شده بود و اولین تجربه گزارشگری 
یک زن در مسابقات زنده فوتبال بود. اما راستش اصلا دنبال بازخورد آن گزارش 
نرفتم. چون اصلا فکر نمی کردم که این اولین بودن، ممکن است چقدر حاشیه 
و بازتاب و واکنش داشته باشد. معتقد بودم وظیفه ای بوده که انجامش داده ام 

و اصلا اتفاق عجیبی نیفتاده بود. در واقع برای کسی که کار روزمره اش اجرای 
برنامه های ورزشی بوده و هرروز با کارشناس ها و مدیران ورزشی چالش و بحث 
داشته، شاید گزارش یک نیمه ای فوتبال توی ان خحال و هوا، جزو کارهای 
عادی و روزمره بود. برای همین از آن روز و ان مسابقه نه فایلی دارم و نه دنبال 
واکنش ها بودم. آرشیو رادیو هم آن قدر اوضاع خرابی دارد که هیچ فایلی از برنامه 

های قدیمی، از جمله آن برنامه وجود ندارد. 
گزارش فوتسال را بازسازی کردیم

شاید تنها بازخورد ملموس این ماجرا، گزارش مسابقه فوتسال بانوان بود که به 
من سپرده شد. اما در فضایی کاملا متفاوت. مدیران رادیو جوان برای جشنواره 
بین المللی رادیو سفارش یک گزارش مسابقه فوتسال با اجرای من را داده بودند. 
مسابقه را من ندیدم. اما برخی دوستان و همکاران از جمله آقای »امیرحسین 
بابازاده« جزییات آن مسابقه را برای من نوشتند و به صورت تولیدی، آن مسابقه 
را گزارش کردم. در واقع گزارش را بازی کردم و بازسازی ان مسابقه بود. ان هم 

تجربه دلچسبی بود و برایم خاطره شد.
 ادامه ندادم چون ...

جدایی از گروه جوان و ورزش به دلایلی، باعث شد دیگر برنامه ورزشی را اجرا 
نکنم و به گروه »جوان و جامعه« رادیو جوان رفتم و »روی خط جوونی« و برنامه 

را اجرا کردم.
پس از آن و در جریان رقابت های انتخاباتی 88، برای اولین بار کاندیداهای 
ریاست جمهوری به رادیو آمدند و در چند شبکه رادیویی با آنان گفت و گو 
کردیم. یادم هست آقای »محمدرضا شهیدی فر« مجری این برنامه ها در رادیو 
گفتگو بود. اگر اشتباه نکنم خانم »فاطمه آل عباس« این مسئولیت را در رادیو 

ایران به عهده داشت و اجرای این برنامه ها در رادیو جوان هم به عهده من بود.
یادم هست کاندیداها ۱۲ سئوال طراحی کرده بودند که طبق تاکید مدیران 
سازمان، سئوالها باید حتما بدون هیچ کم و زیادی و به ترتیب پرسیده می شد. 
یادم هست در گفتگو با آقای »محسن رضایی« همان اول گفتم می خواهم 
سئوال ها را بدون ترتیب از شما بپرسم. آقای رضایی مکثی کرد و فکر می کنم 
شوکه شد. مشاور رسانه ای ایشان آقای »شهرام گیل آبادی« بود که مدیر پیشین 
رادیو جوان بود و از من شناخت داشت. به آقای رضایی اشاره کرد که مشکلی 
نیست و یادم هست که بدون هیچ مشکلی ساختار شکنی کردیم و برنامه هم 

بدون هیچ مشکلی تمام و پخش شد.
بعد از آن در گروه جوان و جامعه تجربه های بسیار خوبی تکرار کردیم و برنامه 
های چالشی بسیاری روی آنتن زنده رادیو بردیم که از خاطرات بسیار خوب من 

در رادیو بود.
 شاید گزارشگر جام جهانی باشم

بعد از سالها، چند وقت پیش به پیشنهاد »حامد جوادزاده« که از سردبیران و 
تهیه کنندگان پیشین رادیو هست و خودش هم سابقه گزارش فوتبال زنده در 
رادیو جوان را داشت، بازی دو تیم »نانت« و »بوردو« در لاشامپیونه فرانسه را زنده 

در یکی از اپلیکیشن های پخش زنده گزارش کردیم.
اما جدای از آن، پیشنهادی هم از یک اپلیکیشن پخش زنده برای گزارش 
مسابقات جام جهانی ۲۰۱8 روسیه داشته ام و فکر می کنم با صحبت هایی 
که داشته ایم به نتیجه برسد. ممکن است بازی افتتاحیه، بازی فینال و بازیهای 
ایران در جام جهانی را به صورت زنده گزارش کنم. شاید هم تعداد این گزارش 
ها بیشتر شود. به هرحال تکرار تجربه گزارش زنانه فوتبال آن هم به صورت زنده، 

بعد از حدود۱۴ سال قطعا شیرین و هیجان انگیز خواهد بود. 
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و در پست دروازه بان همیشه  تیم ملی در دوره کی روش 
جنجال ها و فراز و نشیب های زیادی داشته و حالا در آستانه 

جام جهانی نیز ممکن است این تغییرات ادامه دار باشد.
کی روش در سال  ۲۰۱۱ در شرایطی هدایت تیم ملی ایران را 
برعهده گرفت که پیش از ورود این مربی و در آخرین تورنمنت 
که تیم ملی در رقابت های جام ملت های آسیا قطر شرکت کرده 
بود، مهدی رحمتی، ابراهیم میرزاپور، علیرضا حقیقی و شهاب 
گردان در فهرست بازیکنان دعوت شده به تیم ملی قرار داشتند، 

اما با حضور کی روش تغییرات زیادی در این پست ایجاد شد.
 مصاحبه عجیب رحمتی و پایان حضور در تیم ملی

کی روش در روزهای ابتدایی حضور در تیم ملی از مهدی 
رحمتی به عنوان گلر اصلی خود استفاده می کرد ولی دعوت 
دانیال داوری که در فوتبال آلمان به میدان می رفت و توسط کی 
روش همزمان با ورود چند بازیکن دوملیتی دیگر، زنگ خطری 
بود برای مهدی رحمتی که کی روش نیز انتقاداتی به عملکرد او 
داشت و در نهایت پس از دیدار برگشت تیم ملی مقابل ازبکستان 
که با شکست ایران همراه شد، رحمتی در مصاحبه ای از حضور 
در تیم ملی انصراف داد؛ مصاحبه ای که آخرین صحبت های 
او در قامت دروازه بان تیم ملی شد و پس از این خداحافظی 
عجیب، کی روش دیگر به هیچ وجه راضی به بازگرداندن او به 

تیم ملی نشد.
 درخشش غیرمنتظره رحمان احمدی در مسیر جام 

جهانی 2014
پس از خروج رحمتی بسیاری از گمانه زنی ها حول حضور 
داوری در چارچوب دروازه می چرخید، اما سرمربی پرتغالی 
تیم ملی در سه دیدار برابر قطر، لبنان و کره جنوبی از رحمان 
احمدی گلر وقت سپاهان استفاده کرد و به خصوص در آخرین 
دیدار برابر کره جنوبی که با صعود تاریخی ایران هم همراه شد، 

ستاره زمین بود.
 حقیقی انتخاب غیرقابل پیش بینی کی روش در برزیل

رحمان  حقیقی،  علیرضا  جهانی ۲۰۱۴  جام  در  روش  کی 
احمدی و دانیال داوری را در اختیار داشت و در شرایطی که 
بسیاری گمان می کردند، داوری گلر اصلی ایران باشد، به یکباره 
حقیقی که به تازگی پرسپولیس را ترک کرده بود، به عنوان نفر 
اول جلوتر از سایر ملی پوشان در برزیل و مقابل سه تیم نیجریه، 

آرژانتین و بوسنی به میدان رفت.

 استرالیا و پایان ترکتازی حقیقی 
حقیقی در جام جهانی نمایش های بسیار خوبی داشت و به 
همین واسطه نفر اول کی روش در جام ملت های ۲۰۱۵ استرالیا 
هم شد؛ البته در کنار او بیرانوند و فروزان نیز به لیست اضافه 
شدند تا جای احمدی و داوری را در جام جهانی بگیرند. اما 
نمایش حقیقی در دیدار برابر عراق به خصوص در ضربات پنالتی 
آینده این گلر جوان و خوش استیل را تهدید کرد و بعد از دو 
بازی مقابل عمان و ژاپن علیرضا بیرانوند بعد از چند نیمکت 

نشینی در دوره های بعدی سرانجام جانشین حقیقی  شد .
 آغاز مسیر برای جام جهانی ۲۰۱8 

مسابقات مقدماتی جام جهانی ۲۰۱8 که شروع شد، گلر های 
مختلفی نظیر محسن فروزان، سوشا مکانی، علیرضا بیرانوند، 

رشید مظاهری و محمدرضا اخباری به تیم ملی دعوت می 
شدند؛ در همین حین و به دلیل عدم اطمینان به گلرهای جدید، 
از سوی جامعه رسانه ای و هواداران نیز فشار زیادی روی کی 
روش برای دعوت از مهدی رحمتی وجود داشت، اما در نهایت 
کی روش با رو کردن یکی از عجیب ترین کارهای خود در دوران 
حضورش در تیم ملی، هر چهار دروازه بان خود در دور اول 
مقدماتی جام جهانی را با هم به کنفرانس خبری برد تا نشان 
دهد به آنها اعتقاد بسیار زیادی دارد؛ کی روش با این کار علاوه 
بر دادن اعتماد به نفس به چهار سنگربان خود یعنی رشید 
مظاهری، علیرضا بیرانوند، محمدرضا اخباری و علیرضا حقیقی 
در آن مقطع )اولین مرحله مقدماتی جام جهانی آسیا(، پیامی به 
منتقدان خود داد که مهدی رحمتی در دوران حضور او دیگر به 

تیم ملی دعوت نخواهد شد؛ در همین دوران بود که بیرانوند رفته 
رفته جای خود را به عنوان گلر اصلی تیم پیدا کرد.

 علیرضا بیرانوند گلر اول تیم ملی می شود 
علیرضا بیرانوند پیش از حضور در پرسپولیس در تیم نفت نیز 
به تیم ملی دعوت می شد، اما هنوز به چهره ای ثابت برای تیم 
ملی تبدیل نشده بود. در مرحله اول مقدماتی جام جهانی بیرانوند 
از سایر گلرها بیشتر به میدان رفت ولی حضور در پرسپولیس 
به او کمک کرد تا این دروازه بان در مرحله نهایی مقدماتی جام 
جهانی در هر ۱۰ مسابقه به صورت فیکس وارد زمین شود و آمار 
۹ کلین شیت در ۱۰ بازی را  از خود به یادگار بگذارد و تنها در 
مقابل سوریه ۲ بار گل خورد. همین نمایش ها و کسب دو عنوان 
قهرمانی پیاپی با پرسپولیس سبب شده تا بیرانوند بیشترین 
شانس حضور در ترکیب اصلی تیم ملی را بیرانوند داشته باشد.با 
اینحال جام جهانی میدان دیگری است ... بخصوص که کی روش 

نشان داده اهل غافلگیر کردن است.
 در انتظار حقیقیِ کی روش در جام جهانی روسیه!

کی روش در فهرست نهایی تیم ملی نام علیرضا بیرانوند و 
رشید مظاهری را قرار داده، اما یک نام غریبه و البته یک رقیب 
جدی نیز به این لیست اضافه شده  است. کی روش در مسیر 
جام جهانی گلرهایی نظیر لک و حسینی را هم زیر نظر داشت 
ولی در نهایت ترجیح داد، امیرعابدزاده را با خود به جام جهانی 
ببرد و همین تصمیم، اینکه بیرانوند در جام جهانی هم فیکس 
باشد را با ابهام مواجه کرده است. عابدزاده با پشتوانه روزهای 
خوب در ماریتیمو که با کسب رتبه هفتمی لیگ پرتغال برای او 
خاتمه یافته، به ترکیب نهایی تیم ملی رسیده ولی در سوی دیگر 
نیز دو گلر آماده این روزهای فوتبال ایران از تیم های اول و دوم 
جدول رده بندی می آیند که نمایش بسیار خوبی داشته اند، اما 
بیرانوند با دریافت ۱۵ گل در 3۰ مسابقه و ثبت ۵ کلین شیت در 
مسابقات لیگ قهرمانان آسیا شرایط بسیار بهتری دارد و نسبت 

به مظاهری  از شانس بیشتری برخوردار است.
 با تمام این تفاسیر کی روش ممکن است مانند جام جهانی 
برزیل در جام جهانی روسیه نیز به تغییرات پیاپی خود در این 
پست مهم ادامه دهد و اینبار عابدزاده ۲۵ ساله، نقش حقیقی ۲۶ 
ساله در جام جهانی برزیل را بازی کند و البته شاید هم رشید 
مظاهری شگفتی دروازه تیم ملی باشد .یادمان باشد با توجه به 

خاطرات ۲۰۱۴ در این پست هیچ قطعیتی وجود ندارد!

دروازه تیم ملی سورپرایزی دارد؟ 

حقیقیکیروشدرجامجهانیروسیه!

پیشکسوت فوتبال ایران گفت: چهار بازیکنی که از تیم ملی خط خوردند همگی از بهترین های فوتبال 
ایران بودند و کی روش باید در این مورد پاسخگو باشد. 

ایمان عالمی در خصوص لیست نهایی کی روش برای جام جهانی ۲۰۱8 گفت: وقتی لیست نهایی را 
دیدم متعجب شدم چهار بازیکن آماده ما که در باشگاههایشان عملکرد قابل قبولی داشتند از تیم ملی 

خط خوردند.
عالمی ادامه داد: نمی دانم ملاک و  معیار کی روش برای خط زدن این چهار بازیکن چه بود اما  تنها 
می توانم بگویم که آنها مستحق حضور در جام جهانی بودند خصوصا وریا غفوری که یکی از آماده ترین 
بازیکنان حال حاضر فوتبال ایران است و توانسته بود با ارائه بازی های خوب یکی از بهترین های فوتبال 

ما باشد.
وی در خصوص پیروزی تیم ملی ایران برابر ازبکستان گفت: بازی خوبی را از ایران شاهد بودیم البته 
تا جام جهانی زمان زیادی باقی است تا تیم ملی بتواند با بازی های تدارکاتی خوب و اردوی مناسبی که 

برگزار خواهد کرد در جام جهانی موفق باشد.
پیشکسوت استقلال در ادامه خاطرنشان کرد: بازیکنانی که در تیم ملی حضور دارند همه از آمادگی 
خوبی برخوردارند و اعتقاد دارم می توانند عملکرد قابل قبولی هم در جام جهانی داشته باشند. برخی 
بازیکنان ما جوان و پرانگیزه هستند و سایر بازیکنان از تجربه بالایی برخوردارند و این می تواند یک تلفیق 

خوب برای تیم ملی باشد.
عالمی در پاسخ به این پرسش که آیا به موفقیت تیم ملی در جام جهانی امیدوار هستید یا خیر، گفت: 
خیلی امیدوارم که فوتبال ایران بتواند بازی های خوبی از خود ارائه دهد. در تیم ملی ما کم کم نسل 
بازیکنان عوض می شود و می بینیم که به جای نکونام، تیموریان بازیکنان جوان و جویای نام قرار می 
گیرند. البته جام جهانی جای لغزش نیست و باید با بازی های خوب نشان دهیم فاصله ما با فوتبال آسیا 

زیاد است و اعتقاد دارم می توانیم با عملکرد قابل قبول به مرحله بعد صعود کنیم.
وی در پایان و در پاسخ به این پرسش که یک ماه اردو می تواند تیم ملی را به شرایط آرمانی برساند، 
گفت: در گروه سختی قرار داریم و نیاز بیشتری به برگزاری اردو داشتیم اما کی روش مربی باتجربه 
ای است و می تواند با همین زمان باقی مانده هم و با بازی های تدارکاتی خوب شرایط تیم ملی را به 
ایده آل رسانده و بازیکنان تیم ملی را از لحاظ روحی و روانی آماده حضور در این تورنمنت سخت و 

حساس کند.

ایمان عالمی : کی روش باید پاسخگو باشد
ازدیدنخطخوردههایتیمملیشوکهشدم

پرونده کلاسه 9609988603100305 شعبه 31 شورای حل و اختلاف 
مجتمع امام خمینی )ره( شهرستان کرمانشاه تصمیم نهایی شماره 

خواهان : آقای رامین کرمی فرزند حبیب به نشانی استان کرمانشاه – شهرستان 
کرمانشاه – شهر کرمانشاه – شهرک امام ایستگاه ۵ اتوبوسرانی جنب سوپر مارکت 

احمدی 
خواندگان :۱- آقای کیوان مرادی به نشانی مجهول المکان 

۲- آقای جلال رشیدی به نشانی مجهول المکان 
خواسته : الزام به تظیم سند خودرو 

گردشکار : قاضی ختم رسیدگی را اعلام و با استعانت از خداوند متعال به شرح ذیل 
انشاء رای می نماید 

رای قاضی شورا 
در خصوص دعوی آقای رامین کرمی به طرفیت آقای کیوان مرادی و جلال رشیدی 
بخواسته الزام به تنظیم سند رسمی و انتقال یک دستگاه خودرو سواری پراید شماره 
انتظامی ۷۲8 س 3۲ ایران ۱۹ با توجه به استعلام به عمل امده از پلیس راهور مورخ 
۹۶/۹/۱۹ و حکم قضایی جهت توقیف خودور فوق الذکر بتاریخ ۹۲/۱۲/۱۷ طی 
دستور دادیار محترم شعبه 8 دادسرای کرمانشاه بشماره ۹۲۱۰۱۱83۲۲8۰۰۲۹۰ 
مبنی بر اینکه آقای رضا بهرامی مالک سه دانگ از خودرو و مورد دعوی بوده و آقای 
جلال رشیدی بدون اذن خودرو فوق الذکر را فروخته که حکم به توقیف خودرو صادر 
شده و نظر به اینکه آقای رضا بهرامی بتاریخ ۹۶/۵/8 با اعلام رضایت در دفتر اسناد 
رسمی بشماره ۶۹ کرمانشاه کلیه حق و حقوق خود را دریافت نموده و رضایت خود 
را اعلام نموده است لذا با توجه به توضیحات فوق و نظر به عدم حضور خواندگان 
با توجه به ابلاغ قانونی و هم چنین بشرح حکم صادره از شعبه ۱۰8 دادگاه کیفری 
مندرج در صفحه ۴ پرونده و صحت معامله و احراز مالکیت آقای کیوان مرادی و 
همچنین قرار دادهای ابرازی مابین خواهان و خوانده ردیف اول و سند فی مابین 
جلال رشیدی و مالک ابتدایی خودروی فوق مستندا به موادد ۱۰ و ۲۱۹ و۲۲۰ و 
۲۲۱و۲۲۲و۲۲3و۲۲۴و۲۲۶ قانون مدنی و ۱۹8 قانون آیین دادرسی مدنی رای به 
محکومیت خوانده آقای جلال رشیدی بحضور در یکی از دفاتر اسناد رسمی مبنی بر 
انتقال سند شش دانگ اتومبیل پراید مدل ۱38۵ بشماره انتظامی ۷۲8 ص 3۲ ایران 
بنام خواهان صادر و نسبت به خوانده ردیف اول آقای کیوان مرادی با توجه به اینکه 

سند بنام ایشان نمیباشد مستندآ به ماده ۱۹۷ ق.آ.د. م قرار رد دعوی صادر و اعلام می 
دارد رای صادره نسبت به خوانده ردیف دوم آقای جلال رشیدی غیابی و ظرف بیست 
روز پس از ابلاغ قابل وا خواهی در همین شعبه و ۲۰ روز پس از آن قابل تجدید نظر 

خواهی در محاکم عمومی و حقوقی کرمانشاه می باشد . 
شعبه 31 شورای حل و اختلاف امام خمینی ) ره ( شهرستان کرمانشاه 
– حسام الدین کرمی 

--------------------------------------------------------------
رونوشت آگهی حصر وراثت

آقا / خانم فرشته ضیائی بروجنی دارای شناسنامه شماره ۲۴۹۷ به شرح دادخواست 
به کلاسه ۹۷۰۰۵۲ از این شورا درخواست گواهی حصر وراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان شکراله ضیائی بروجنی بشناسنامه شماره 8۹۱ در تاریخ ۱3 / 8 / 
۱3۹۶ اقامتگاه دائمی خود بدرود زندگی گفته ، ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر 

است به : 
۱ – عشرت شلیله متولد ۱3۱۱/۴/۱ ش ش 3۲3 فرزند باقر نسبت همسر 

۲ – علی ضیایی بروجنی متولد ۱333/۱۲/۱۵ ش ش 3۴۶۲ فرزند شکر اله نسبت 
پسر 

3 – فرشته ضیایی بروجنی متولد ۱3۴۰/۹/۱۰ ش ش ۲۴۹۷ فرزند شکراله نسبت 
دختر 

۴ – منیژه ضیایی بروجن متولد ۱33۶/3/۱۶ ش ش ۶۱۵ فرزند شکراله نسبت 
دختر 

۵ – فریبا ضیایی بروجنی متولد ۱3۴3/۱/3۰ ش ش ۲۰۵ فرزند شکر اله نسبت 
دختر 

۶ – آزیتا ضیایی بروجنی متولد ۱3۴8/۶/۲۰ ش ش ۱۱۱۱ فرزند شکر اله نسبت 
دختر 

اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید 
تا هر کسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهی ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد % م / م / 

۹۷/۹۰۱۶/ف 
رئیس شعبه 4 شورای حل اختلاف کرج
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خطرناکترینچربیمصرفیدرجهانچیست؟
برخلاف آنچه ممکن است شنیده باشید، همه چربی ها مشابه یکدیگر نیستند و 
شرایطی برابر را ایجاد نمی کنند. بدن انسان به چربی های سالم، مانند چربی های 
چند و تک غیر اشباع که در مواد غذایی مانند ماهی، آووکادو و مغزهای خوراکی 
یافت می شوند، نیاز دارد تا از آنها در تولید هورمون ها، تقویت انرژی و جذب برخی 
مواد مغذی استفاده کند. در مقابل، مصرف چربی های ترانس که به طور عمده 
در غذاهای فرآوری شده وجود دارند می تواند خطر ابتلا به بیماری هایی که جان 
انسان را در معرض خطر قرار می دهند، افزایش دهد. بر همین اساس است که 
سازمان جهانی بهداشت حذف چربی های ترانس از تمام غذاها در سراسر جهان تا 
سال ۲۰۲3 را برنامه ریزی کرده است. دانمارک نخستین کشوری بود که در سال 
۲۰۰3 استفاده از چربی های ترانس را ممنوع کرد و پس از آن نیز آمریکا این کار را 
انجام داد. در سال ۲۰۱۵، سازمان غذا و داروی آمریکا با بازبینی شواهد علمی روغن 
های نیمه هیدروژنه )PHOs( - شایع ترین شکل چربی های ترانس - را از دسته 
»به طور کلی بی خطر« برای مصرف خارج کرد. در همین راستا، فرصتی سه ساله 
به تولیدکنندگان غذایی داده شد تا دستورالعمل های خود را تغییر داده و تا سال 
۲۰۱8 دیگر هیچ غذایی بیش از ۰.۵ گرم چربی ترانس در هر وعده نداشته باشد. 
اما بسیاری از کشورهای کم درآمد یا با درآمد متوسط همچنان به صورت گسترده 
از چربی های ترانس در غذاهای خود استفاده می کنند. بنابر گزارش سازمان جهانی 
بهداشت، این شرایط به ثبت بیش از ۵۰۰ هزار مرگ ناشی از بیماری قلبی عروقی 
در سال منجر می شود. به گفته تام فریدن، مدیر سابق مراکز کنترل و پیشگیری 
از بیماری آمریکا، چربی ترانس یک ماده شیمیایی سمی غیر ضروری است که می 
تواند جان انسان را بگیرد و هیچ دلیلی برای تداوم استفاده از آن در جهان وجود 

ندارد.
چربی ترانس چیست؟ 

دو نوع چربی ترانس وجود دارند که شامل چربی ترانس طبیعی و چربی ترانس 
مصنوعی می شوند. حیواناتی که از آنها گوشت و محصولات لبنی تهیه می شود، 
مانند گاو، به طور طبیعی مقدار کمی چربی ترانس در روده های خود تولید می کنند 
و این چربی در محصولاتی که از آنها تهیه می شود نیز وجود دارد. اما به گفته انجمن 
قلب آمریکا، پژوهش های کافی درباره این که آیا این نوع از چربی ترانس می تواند 
بر سلامت انسان تاثیرگذار باشد یا خیر انجام نشده است.   اما داستان چربی های 
ترانس مصنوعی متفاوت است. این نوع چربی توسط انسان و طی فرآیندی به نام 
هیدروژناسیون تولید می شود که در آن مولکول های هیدروژن به چربی های مایع 
)مانند روغن گیاهی( افزوده می شوند تا به شکل چربی های جامد درآیند و نتیجه 
نهایی تولید روغن های نیمه هیدروژنه است. روغن های نیمه هیدروژنه شایع ترین 
نوع چربی ترانس مورد استفاده در غذاهای فرآوری شده مانند کلوچه ها، کراکرها، 
چیپس های سیب زمینی، خامه ی قهوه، و غذاهای سرخ شده، مانند سیب زمینی 
سرخ شده و دونات ها هستند. تا پیش از سال ۱۹۹۰، اطلاعات ما درباره اثرات چربی 
های ترانس بر سلامت انسان بسیار کم بود، از این رو شرکت ها به واسطه قیمت 
ارزان، راحتی در استفاده و طول عمر بالا و بهتر کردن طعم غذا به صورت گسترده 

از آنها استفاده می کردند.
چربی ترانس چگونه بر سلامت انسان اثر می گذارد؟ 

غذاهای سرشار از چربی ترانس به طور معمول از قند افزوده و کالری بالایی نیز 
برخوردار هستند، از این رو می توانند مسیر افزایش وزن و ابتلا به دیابت نوع ۲ را 
هموار کنند. همچنین، آنها برای سلامت قلب نیز مضر هستند. بررسی و متاآنالیزی 
که در سال ۲۰۱۵ در نشریه British Medical Journal منتشر شد، نشان داد که 
مصرف چربی های ترانس مصنوعی خطر مرگ به هر دلیل را به میزان 3۴ درصد، 
خطر مرگ ناشی از بیماری قلبی را به میزان ۲8 درصد، و خطر ابتلا به بیماری 
قلبی را به میزان ۲۱ درصد افزایش می دهد. پژوهشگران کانادایی در این بررسی به 
تجزیه و تحلیل ۲۰ مطالعه مختلف درباره اثرات چربی ترانس بر سلامت انسان که 
در کشورهای مختلف جهان انجام شده بودند، اقدام کردند. اما چرا چربی ترانس تا 
این اندازه مخرب است؟ چربی های ترانس سطوح کلسترول بد )LDL( را افزایش 
می دهند که می تواند به مسدود شدن شریان ها منجر شود. به طور همزمان، آنها 
موجب کاهش سطوح کلسترول خوب )HDL( می شوند که به معنای آن است 
کلسترول اضافه نمی تواند به کبد منتقل شود تا از بدن تخلیه شود. این شرایط می 
تواند مسیر شکل گیری یک لخته خون را هموار کرده و موجب حمله قلبی یا سکته 
مغزی شود. همچنین، چربی های ترانس به پوشش داخلی رگ های خونی آسیب 
وارد می کنند که توانایی آنها برای ارائه عملکرد درست را کاهش می دهد. افزون 
بر این، چربی های ترانس نشان داده اند که حداقل دو نشانگر التهابی را افزایش می 
دهند و در حال حاضر می دانیم که التهاب یکی از محرک های اصلی بسیاری از 
بیماری های مزمن، از دیابت تا بیماری قلبی و سندرم متابولیک، محسوب می شود.

آیا همه انواع چربی برای انسان مضر هستند؟ 
هنگام خرید محصولات غذایی باید به برچسب مواد تشکیل دهنده آنها توجه داشته 
باشید و در صورت مشاهده روغن های نیمه هیدروژنه اگر ممکن است محصول 
دیگری را انتخاب کنید. این چربی ها همچنان در مقادیر اندک قابل استفاده هستند، 
اما این مقدار اندک نیز می تواند خطرناک باشد. چربی های ترانس را نباید با چربی 
های اشباع و غیر اشباع اشتباه گرفت. دستورالعمل غذایی برای شهروندان آمریکایی 
همچنان تامین ۲۵ تا 3۰ درصد از کالری روزانه از چربی را توصیه می کند، در 
شرایطی که نباید بیش از ۱۰ درصد آن از چربی های اشباع سرچشمه بگیرد. اگر 
روزانه ۲,۰۰۰ کالری مصرف می کنید، ۵۰۰ کالری می تواند از چربی های سالم از 
مواد غذایی مانند تخم مرغ، مغزهای خوراکی، آووکادو، و روغن زیتون تامین شود. 
اگر به کلسترول بالا مبتلا هستید یا سابقه خانوادگی بیماری قلبی دارید، چربی 
باید ۵ تا ۶ درصد از رژیم غذایی شما را تشکیل دهد. ممکن است شنیده باشید که 
چربی های اشباع نیز برای قلب ضرر دارند، اما آنها برای افراد عادی به اندازه چربی 
های ترانس خطرناک نیستند. با این وجود، غذاهایی با محتوای چربی اشباع بالا به 
طور معمول فرآوری شده، شور یا شیرین هستند، از این رو محدود کردن مصرف 
آنها اهمیت دارد. بهترین کاری که می توانید انجام دهید مصرف یک نوع چربی سالم 
مانند آنچه از آووکادو، مغزهای خوراکی و روغن زیتون سرچشمه می گیرد برای بهره 

مندی از بیشترین فواید ممکن است.

یک متخصص کودکان مطرح کرد

نشانههایکمکاریتیروئید
درنوزادانوکودکان

متخصص کودکان با اشاره به اینکه نوزادان مبتلا به کم کاری ید با غربالگری 

تشخیص داده می شوند، گفت: تأخیر در تشخیص و درمان کم  کاری تیروئید شدید 
می تواند منجر به ناتوانی ذهنی و کوتاهی قد  شود.

آزاده فهیمیان در ارتباط با کم کاری تیروئید در نوزادان و کودکان اظهارداشت: 
نشانه ها و علائم کم  کاری تیروئید در نوزادان وکودکان کم سن و سال از کودکان 
و بزرگسالان متفاوت است و اگر کمبود ید در دوران بارداری بسیار زودهنگام باشد 
نوزاد ممکن است با مشکلاتی مواجه شود. وی اضافه کرد: اختلال شدید رشد، پف 
صورت، ناتوانی ذهنی و فلج مغزی از نشانه های نوزادانی است که در دوران جنینی 
با کمبود ید مواجه شده اند. فهیمیان گفت: اکثر نوزادان دارای کم  کاری تیروئید در 
ابتدا فقط کمی از علائم و نشانه ها را دارند و نوزادان مبتلا تنها از طریق غربالگری 
تشخیص داده می شوند. وی گفت: نشانه هایی که ظاهر می شوند ممکن است خفیف 
باشند و یا به  آرامی توسعه یابند زیرا برخی از هورمون های تیروئید مادرزادی از 
جفت انتقال می یابد. با این حال پس  از اینکه هورمون تیروئیدی مادرزادی متابولیزه 
می شود اگر علت اصلی کم  کاری تیروئید در نوزادان و کودکان همچنان ادامه پیدا 
کند و علت کم  کاری تیروئیدی تشخیص داده نشود یا درمان نشود معمولًا به رشد 
سیستم عصبی مرکزی به  صورت خفیف یا شدید آسیب می زند و ممکن است با 
مواردی همراه باشد. متخصص کودکان افزود: قدرت کم عضلات، افت حسگر عصبی 
شنوایی، فتق ناف، اختلال تنفسی، بزرگ شدن سر، بی اشتهایی و تغییر صدا از 
علایم اختلال در رشد سیستم عصبی است همچنین  تأخیر در تشخیص و درمان 
کم  کاری تیروئید شدید ندرتاً منجر به ناتوانی ذهنی و کوتاهی قد نیز می شود. 
وی گفت: برای تشخیص بیماری تیروئید در کودکان و نوزادان روش های مختلفی 
وجود دارد. با غربالگری نوزادان قبل از ظهور علائم کم کاری تیروئید تشخیص داده 
می شود. اگر نتیجه غربالگری مثبت باشد تائید نتیجه با آزمایش های عملکرد تیروئید 
ضروری است. فهیمیان گفت: تست عملکرد تیروئید شامل اندازه گیری تیروکسین 
آزاد )T Free( سرم و هورمون تحریک کننده تیروئید )TSH( است. این آزمایش ها 
در کودکان و نوجوانان بزرگ تر هم که مشکوک به کم کاری تیروئید هستند انجام 
می شود. در این بیماران اندازه گیری عملکرد تیروئید نسبت به  کل )T Free( در 
این بیماران است زیرا سطح پروتئین های اتصال دهنده تیروئید )گلوبولین اتصال  
دهنده تیروئید، ترانس تیتریتین و آلبومین( بر کل )T Free( تأثیر می گذارد. تری  
یدوتیرونین )T3( و سطح معکوس T3 به  ندرت در تشخیص کم  کاری تیروئید در 
نوزادان و کودکان مفید هستند و در اکثر بیماران نباید انجام شود. متخصص کودکان 
گفت: وقتی کم  کاری تیروئید مادرزادی تشخیص داده می شود، اولتراسونوگرافی 
می تواند برای اندازه گیری اندازه و محل غده تیروئید انجام شود و به این ترتیب 
باعث تشخیص اختلال ساختاری )نظیر دیس ژنز تیروئید( از دیس هورمونوژنز و 

ناهنجاری های گذرا می شود.

از  بیش  از چیزی  ناشی  دنده  زیر  اوقات، درد  گاهی 
خوابیدن نادرست یا کار بیش از حد نیست. اما اگر این 
درد به اندازه کافی شدید باشد، یا شما بیش از حد نگران 
اینترنتی برای  چنین دردی هستید، دیگر جستجوی 
تشخیص دلیل درد، بی فایده است، ممکن است دیگر 

وقت آن رسیده باشد که به پزشک مراجعه نمایید.
کم پیش می آید که کسی برای دردهای خود، تشخیصی 
نداشته باشد، زیرا به نظر می رسد جستجوهای اینترنتی 
محبوب ترین راه خودتشخیصی بیماری و دردهاست. برای 
مثال: قسمت راست پایینی استخوان دنده ام درد می کند. 
آیا خواهم مرد؟! خوشبختانه درد در قسمت راست و 
پایینی دنده آن هم در یک ناحیه محدود، لزوماً نشان 

دهنده یک مشکل جدی نیست.
از  بیش  از چیزی  ناشی  دنده  زیر  اوقات، درد  گاهی 
خوابیدن نادرست یا کار بیش از حد نیست. اما اگر این 
درد به اندازه کافی شدید باشد، یا شما بیش از حد نگران 
چنین دردی هستید، دیگر جستجوی اینترنتی بی فایده 
است، ممکن است دیگر وقت آن رسیده باشد که به 
پزشک مراجعه نمایید. این درد به طور بالقوه می تواند 
نمایانگر مسئله ای جدی باشد مانند اختلال در کیسه 
صفرا. یا اینکه می تواند درد منتقل شده از ناحیه دیگری 
از بدن باشد. نکته کلیدی اینجاست که باید به جستجوی 
سایر علائمی که در حال تجربه آن ها هستید باشید، 
متناوب بودن یا ثابت ماندن شدت درد یا عود مجدد 
آن بعد از زمانی طولانی، چیزهایی هستند که باید مورد 
توجه قرار بگیرند. در این مطلب خلاصه ای از برخی از 
علت های درد در قسمت راست و پایینی دنده را برایتان 

خواهیم گفت:
1- اختلال کیسه و مجرای صفرا

کیسه صفرا که در سمت راست بدن شما در زیر کبد 
قرار گرفته است، ممکن است علت دردتان باشد. برخی 
از مشکلات مربوط به این ارگان گلابی شکل هستند که 
ممکن است مسبب درد شما بوده و شما آن ها را تجربه 

کنید:

به احتمال زیاد، علت درد، کولیت صفراوی خواهد بود. 
کولیت صفراوی یا التهاب مجرای صفرا ناشی از سنگ 
کیسه صفرا است. در این شرایط شما معمولًا احساس درد 
در ناحیه شکمی، درست در زیر دنده های راست یا مرکز 
شکمی دارید.  به احتمال زیاد، علت درد، کولیت صفراوی 
خواهد بود. کولیت صفراوی یا التهاب مجرای صفرا ناشی 
از سنگ کیسه صفرا است. در این شرایط شما معمولًا 
احساس درد در ناحیه شکمی، درست در زیر دنده های 

راست یا مرکز شکمی دارید.
درد ممکن است به صورت رجوعی بوده یا در تیغه 
شانه راست احساس شود. این حالت ممکن است زودگذر 
باشد، تنها چند دقیقه زمان ببرد یا چند ساعت به طول 
بیانجامد. ممکن است احساس تهوع نیز داشته باشید و 
در ناحیه شکمتان به مدت یک روز یا بیشتر احساس 
ناخوشایندی داشته باشید. مسئله دیگر، ممکن است 
کولسیتیت یا حمله کیسه صفرا باشد. اساساً کیسه صفرا 
در این حالت ملتهب می شود، که به احتمال زیاد به دلیل 
وجود سنگ صفرا و بسته شدن کانال کیستیک خواهد 
بود. علائم کولسیتیت عبارتند از: درد، تب، لرز، تهوع 
و استفراغ.. درد معمولًا شدید و پایدار است. همچنین 
ممکن است شما از پانکراتیت حاد رنج ببرید، که گاهی 

اوقات با سنگ صفرا مرتبط است.
2- مشکلات کبدی

به  پایین و راست دنده  یک درد محدود در قسمت 
احتمال زیاد به این دلیل نخواهد بود که کبدتان بیمار 
قرار گرفته  بدن  اندام در قسمت راست  این  اما  است؛ 
است و مستعد مشکلات متعددی است. به غیر از درد که 
می تواند خفیف و یا شدید باشد، مشکلات کبدی معمولًا 
)یرقان(،  زردی  مانند  دیگر  نشانه های  از  برخی  شامل 
خارش پوست، ادرار تیره، تغییرات رنگ مدفوع )از جمله 
مدفوع کم رنگ یا بسیار پررنگ(، خستگی و از دست 

دادن اشتها در میان سایر علائم است.
3- وجود گاز در بدن

وجود گاز در روده ها می تواند درد و رنج خاصی برای 

بعضی از افراد ایجاد کند. اگر دچار درد زیر دنده ها به دلیل 
وجود گاز در روده تان هستید، گمان نکنید که تنها شما 
به این مشکل دچار می شوید. روده بزرگ شما دارای دو 
نقطه زیر قفس سینه است که در آن نقاط خم می شود. 
خم سمت راست، جهت یا خم کبدی نامیده می شود. 
گاز می تواند در این منطقه انباشته شده، باعث درد شود، 
به ویژه اگر دچار بیماری IBS )سندروم روده تحریک 
پذیر( هستید. گاز، نیز می تواند در سمت چپ انباشته 
گردد. این حالت به نام سندرم خم طحالی نامیده می شود. 
درد قسمت خم سمت راست ناشی از وجود گاز اغلب با 

سنگ های صفراوی اشتباه گرفته می شود.
4- کوفتگی، شکستگی و یا کشیدگی

سمت  در  درد  می تواند  عضلانی  اسکلتی  مشکلات 
راست زیر دنده ها را سبب شود. این درد می تواند ناشی از 
چیزی به سادگی وضعیت بد بدنی )پوزیشن( یا نشستن 
طولانی مدت بر روی صندلی باشد. اما اگر اخیراً زمین 
خورده اید، از جایی افتاده اید و یا در یک رویداد ورزشی 
یا شاید  و  کوفتگی  است دچار  دیده اید، ممکن  ضربه 
شکستگی  یا  کوفتگی  علائم  باشید.  شکستگی  حتی 
شامل احساس درد هنگام تنفس یا سرفه خواهد بود. این 
منطقه )زیر دنده ها( ممکن است حساس یا متورم شود. 
قفسه سینه حاوی عضلات بینابینی است که به بدنتان 
اجازه حرکت می دهد. اگر اخیراً بدنتان را حسابی پیچ و 
تاب داده اید یا بدون گرم کردن، ورزشی مانند گلف انجام 
داده اید، عضلات بین دنده ای تان دچار کشش شده اند که 

نتیجه آن درد در ناحیه زیر دنده می باشد.
نقش یک قهرمان را بازی نکنید

کارهای  انجام  مانع  که  است  طوری  دردتان  اگر 
با  است  خوب  می شود،  باید،  که  آن طوری  روزانه تان، 

پزشک ملاقات کنید.
این که دلیل برای دردتان پیدا نکرده اید دلیل نمی شود 
لزوماً  نیست".  "چیزی  یا  "خوبم"  بگویید  دیگران  به 
مشکلات نباید در مراحل اولیه دارای علائم جدی باشند 

تا شما نیز آن ها را جدی بگیرید.

دلایل دنده درد

درد ناحیه تحتانی 
دنده ها نشانگر چیست؟

چرا روزه از نظر علمی برای بدن مفید است؟

بیمارانیکهنبایدروزهبگیرند
روزه گرفتن برای سلامت افراد سالم نه تنها ضرر ندارد که مفید هم هست چرا 
که معده و روده دائماً در حال مصرف دارو، غذا و ... هستند و اگر برای مدتی به 
آن ها استراحت دهیم یقیناً یک بازسازی معده و روده صورت می گیرد که برای 

سلامتی مفید است.
دکتر ایرج خسرونیا، رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران توصیه هایی 
به روزه داران کرد و گفت: روزه گرفتن برای سلامت افراد سالم نه تنها ضرر 
ندارد که مفید هم هست چرا که معده و روده دائماً در حال مصرف دارو، غذا 
و ... هستند و اگر برای مدتی به آن ها استراحت دهیم یقیناً یک بازسازی 
معده و روده صورت می گیرد که برای سلامتی مفید است همچنین آنزیم ها و 
هورمون هایی که در بدن ترشح شده بهتر و مفیدتر کار خواهند کرد، بنابراین 
به طور کل در یک فرد سالم روزه نه تنها ضرر ندارد بلکه برای سلامتی اش 

مفید هم هست.
خسرونیا افزود: این روزها بسیاری از افراد درگیر این پرسش هستند فردی که 
سابقه بیماری گوارشی دارد می تواند روزه بگیرد یا خیر؟ این سؤال را نمی توان با 
بله و خیر پاسخ داد چرا که بیماری های گوارشی انواع مختلفی دارند که برخی 
ممانعت برای روزه گرفتن ندارد اما برخی از آنان می تواند برای بیمار خطرساز 

شود.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه برخی از بیماران باید داروهای خود را سر ساعت 
مصرف کنند، بنابراین روزه گرفتن برای این دسته از افراد که تحت درمان 
هستند، مناسب نیست مانند افرادی که با بیماری هایی چون ورم معده، زخم 
اثنی عشر، خونریزی معده و زخم معده دست و پنجه نرم می کنند، به هیچ 

عنوان نباید روزه بگیرد.
به گفته خسرونیا، اما یکسری بیماران هستند که به علت چاقی و بیماری های 
خاص چربی روی کبدشان زیاد است به عبارتی دیگر کبد چرب دارند، این 
دسته از افراد روزه گرفتن برایشان مفید هم هست و افرادی که درگیر اضافه وزن 
هستند فرصت خوبی دارند که از این یک ماه برای کنترل وزن خود اقدام کنند.
این متخصص گوارش اظهار داشت: همچنین افرادی که بیماری های حاد با 
علائم استفراغ شدید، اسهال شدید دارند و باید هر ساعت دارو مصرف کنند نباید 
روزه بگیرند. علاوه بر آن، برخی از بیماری ها هستند که علاوه بر مشکلانی که در 
دستگاه گوارش ایجاد می کنند عارضه های قلبی، ریوی و خونی را در پی دارد که 

حتماً باید با مشورت پزشک روزه بگیرند.
برخی از بیماران باید داروهای خود را سر ساعت مصرف کنند، بنابراین روزه 
گرفتن برای این دسته از افراد که تحت درمان هستند، مناسب نیست مانند 
افرادی که با بیماری هایی چون ورم معده، زخم اثنی عشر، خونریزی معده و زخم 

معده دست و پنجه نرم می کنند، به هیچ عنوان نباید روزه بگیرد
وی اشاره کرد: عدم توجه به میزان آب دریافتی بدن در طول روز یا کاهش 
آب بدن به دلیل تعریق و حضور در گرمای بالا و همچنین روزه گرفتن، فرد 
می تواند باعث افزایش غلظت خون شود. میزان هموگلوبین خون در زنان باید 
بین ۱۲ تا ۱۴ گرم در دسی لیتر و در مردان بین ۱۴ تا ۱۶ گرم در دسی لیتر 
باشد و اگر این عدد در زنان از ۱۶ و در مردان از ۱8 بالاتر برود، بیماری غلظت 
خون محسوب می شود. افرادی که هموگلوبین خونشان بین ۱۹-۲۰ و بالاتر از 

آن است، نباید روزه بگیرند.
به گفته خسرونیا، در صورتی که غلظت خون افزایش پیدا کند باعث خطر 
ایجاد آمبولی )یک توده داخل عروقی جداشده و در حال حرکت( و ترومبوز 

خونی )تشکیل لخته خون در داخل یک رگ خونی( خواهد شد.
رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران در پایان اشاره کرد: روزه گرفتن 
برای سلامت افراد سالم نه تنها ضرر ندارد که مفید هم هست چرا که معده 
و روده دائماً در حال مصرف دارو، غذا و ... هستند و اگر برای مدتی به آن ها 
استراحت دهیم یقیناً یک بازسازی معده و روده صورت می گیرد که برای 
سلامتی مفید است همچنین آنزیم ها و هورمون هایی که در بدن ترشح شده 
بهتر و مفیدتر کار خواهند کرد، بنابراین به طور کل در یک فرد سالم روزه نه تنها 

ضرر ندارد بلکه برای سلامتی اش مفید هم هست.



پژوهشگران دانشگاه شیراز در تحقیقات خود تلاش کردند با کاربرد نانوسلولز، در 
جهت بهبود خواص بسته بندی های مواد غذایی تولید شده از نشاسته و ژلاتین گام 

بردارند.
امروزه یکی از پرکاربردترین مواد در صنعت بسته بندی مواد غذایی جهت جلوگیری 
از فساد آن ها، پلاستیک ها هستند. این مواد ضمن داشتن فرایند تولید راحتی و داشتن 
مقاومت بسیار بالا در برابر نفوذ رطوبت و هوا هزینه  پایینی نیز دارند. با توجه به این 
که این بسته بندی های پلیمری، زیست تخریب ناپذیر بوده و مشکلات زیادی را برای 
محیط زیست ایجاد کرده اند، تلاش برای جایگزینی آن ها با استفاده از مواد طبیعی 

زیست تخریب پذیر رو به گسترش است.
دکتر محمد مهدی ظرافت- استادیار دانشکده فناوری های نوین دانشگاه شیراز- 
یکی از محققان این طرح با اشاره به این مطلب که یکی از مواد جایگزین برای 
بسته بندی های پلاستیکی، استفاده از پلیمرهای طبیعی است، عنوان کرد: پلیمرهای 
طبیعی معمولًا خواص بسته بندی ضعیف تری نسبت به پلیمرهای سنتزی دارند؛ 
اما این محدودیت را می توان با استفاده از افزودنی های نانومقیاس، مانند نانوسلولز و 
نانوذرات رس برطرف کرد و میزان استحکام و عبوردهی گازها و رطوبت را در این 

نوع پلیمرها بهبود داد.
وی ادامه داد: به همین منظور در این تحقیق تلاش شد تا اثر اضافه کردن نانوسلولز 
و کیتوسان به فیلم های متشکل ار ترکیب نشاسته و ژلاتین بر خواص این نوع 

بسته بندی ها مورد بررسی قرار گیرد.
به گفته ی ظرافت، بر اساس نتایج به دست آمده از این تحقیق، مواد نانومقیاس 
از جمله نانوسلولز می توانند منجر به بهبود خواص فیلم های پلیمری طبیعی ساخته 
شده از نشاسته و ژلاتین شوند و جایگزین مناسبی برای بسته بندی های پلیمرهای 

سنتزی باشند.

وی گفت: همانگونه که اشاره شد معمولًا استحکام مکانیکی پلیمرهای طبیعی 
پایین است، اما نتایج این تحقیق نشان داد که اضافه کردن نانوسلولز به ماتریس فیلم 
می تواند استحکام مکانیکی نشاسته را تا ۵۰ درصد افزایش داده و به طور همزمان 

عبوردهی رطوبت و اکسیژن را نیز کاهش دهد.
به گفته  این محقق با توجه به زیست تخریب پذیری فیلم های پلیمری طبیعی 
بزرگ ترین مزیت آن در حفاظت از محیط زیست است و باید تلاش شود در میان 
مدت این نوع بسته بندی ها و بسته بندی های مشابه صرف نظر از قیمت تمام شده 
جایگزین مواد پلیمری سنتزی شوند. این نتایج در صنایع بسته بندی مواد غذایی 
نظیر صنایع بسته بندی شیرینی، میوه، مواد پروتئینی از جمله گوشت و مرغ و ... 

قابل کاربرد خواهد بود.
ظرافت در خصوص امکان تجاری شدن نتایج به دست آمده عنوان کرد: این طرح 
هم اکنون در مقیاس آزمایشگاهی انجام شده و مطالعاتی جهت ارتقای آن در مقیاس 
پایلوت نیز صورت گرفته است. در عین حال، در صورت ارتقای طرح تا مقیاس 
صنعتی، قابلیت کاهش هزینه های تمام شده تا حد زیادی وجود دارد. در ایران نیز، 
تقاضای زیادی جهت این نوع بسته بندی ها وجود دارد و در صورت انجام تبلیغات 

افزایش هم خواهد داشت.
وی خاطر نشان کرد: در این طرح، جهت بررسی ویژگی های مختلف فیلم های 
سنتز شده، آزمون های FTIR، XRD، FE-SEM و DSC-TGA و عبوردهی گازها 
و رطوبت و همچنین آزمون استحکام مکانیکی و آب دوستی روی نمونه های مختلف 

انجام شده است.
به گفته این محقق، این بسته بندی جایگزین بسیار بهتری نسبت به نمونه های 
پلاستیکی متداول خواهد بود و افزون بر حفظ محیط زیست، در نگهداری مواد غذایی 

نیز عملکرد بهتری خواهد داشت.

کمکهوشمصنوعیدرپیبردنتولیدبستهبندیهایموادغذاییبافناورینانو
بهاسرارمغز

 در حالی که آنچه در مغز شما اتفاق می افتد به طرز شگفت آوری، پیچیده است اکنون 
شرکت "دیپ مایند" گوگل در حال توسعه یک هوش مصنوعی است که این هوش 

مصنوعی به انسان ها در درک رازهای مغزشان کمک می کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از ویرد، دنیای هوش مصنوعی بسیار پیچیده است آنها 
می توانند هر کاری را بدون کمک انسان انجام دهند. اکنون محققان شرکت دیپ مایند 
گوگل یک هوش مصنوعی را توسعه داه اند که این هوش مصنوعی می تواند مکانیزم 
پیچیده مغز ما را درک کند و متوجه شود. مغز انسان ۱۰۰ میلیارد نورون دارد که از 
طریق تریلیون ها اتصال با هم ارتباط برقرار می کنند. نورونها نقش مهمی در مغز دارند 
یکی از نقش های حیاتی آنها در ناوبری فضایی"سلول شبکه" )grid cell( است. سلول های 
شبکه ای نوع سوم نورون ها در مغز هستند که مسئول یادگیری فضایی، خاطرات و دانش 
حقایق کلی هستند. سلول شبکه یک نوع نورون در مغز بسیاری از گونه ها است که به 
آنها اجازه می دهد موقعیت خود را در محیط درک کنند. این سلول ها به طور مداوم 
در حال به روز رسانی هستند. هنگامی که یک حیوان وارد یک محل جدید می شود، 
سلول های شبکه مشابه شروع به درک فضا و محیط جدید می کنند. سلول های شبکه ای 
در سال ۲۰۰۵ کشف شدند، یک گروه با استفاده از تحلیل های مستقیم مغز انسان یک 
نوع سلول جدید را در مغز شناسایی کردند که به انسان کمک می کرد موقعیت خود را 
هنگام عبور از یک محیط ناشناخته به خاطر بسپارد. زمانی که "May-Britt Moser " و" 
Edvard Moser " محققان این مطالعه سیگنال های مغز موش ها را در حین حرکت ثبت 
می کردند متوجه یک الگوی شگفت آور منظم شدند. با اینکه آنها ابتدا آن را در موش ها 
آزمایش کرده بودند اما نتایج نشان داد که الگوهای شبکه ای این سلول ها در انسان ها 
رایج تر از موش ها است چرا که این سلول ها نه تنها در قشر درون بینی مغز قرار گرفته بلکه 
در قشر کمربندی مغز نیز مشاهده شده اند. این سلول شبکه ای که نام خود را از الگوهای 
شبکه ای سه گوش گرفته که طی آن این سلول موقعیت یابی را فعال می کند در میان 
سایر سلول های مغز مشخص است چرا که فعال شدن آن نشان دهنده چندین نقطه 
دیگر است. اما تاکنون اینکه سلولهای شبکه ای چگونه کار می کنند مانند یک رمز و راز 
باقی مانده است. اما اکنون هوش مصنوعی دیپ مایند در حال نزدیک شدن به پاسخ این 
سوال است. آندره بانینو می گوید: همه چیزهایی که ما فکر می کنیم، به خاطر می آوریم و 
احساس می کنیم در برخی مواقع در مغز ما رمزگذاری می شود. برای درک این، ما باید یاد 
بگیریم که چگونه به مجموعه نورون ها نگاه کنیم، فعالیت آنها را اندازه گیری کنیم و این 
را به رفتارها مرتبط کنیم. با این حال، انجام این کار بسیار دشوار است. با این حال دیپ 
مایند امیدوار است که به سوالات در مورد چگونگی عملکرد مغز، با استفاده از شبکه های 
عصبی و الگوریتم های الهام گرفته از نحوه عملکرد نورون ها در مغز، پاسخ دهد.  محققان با 
همکاری دانشمندان دانشگاه کالیفرنیا، یک نوع شبکه عصبی را توسعه دادند که خروجی 
مرحله قبلی را به یاد می آورد و از آن به عنوان ورودی برای مرحله بعدی استفاده می کرد 
و آن را (recurrent networkنوعی شبکه عصبی مصنوعی( نامیدند. آنها سرعت، جهت 
و یک موش واقعی که در اطراف پیچ و خم واقعی حرکت می کرد را وارد کردند تا آنچه 

هنگام حرکت در مغز موش اتفاق می افتد را شبیه سازی کنند. 

تشخیصسوءتغذیهازرویعکس
محققان سیستم هوش مصنوعی ساخته اند که با بررسی عکس فرد با موبایل گرفته 

شده، وجود سوتغذیه در او را تشخیص می دهد.
Kimetrica یک سازمان غیر انتفاعی سیستم نجات مجهز به هوش مصنوعی ساخته 
که قادر است نشانه های سوتغذیه را از یک تصویر فرد تشخیص دهد. این سیستم 
MERON )متدی برای مشاهده سریع وضعیت تغذیه( نام گرفته و هنوز در مرحله 
نمونه اولیه است. با این وجود هنگام آزمایش روی بزرگسالان، سیستم با صحت ۷8 
درصد وضعیت آنها را درست تشخیص داد.  این فناوری نیاز به تجهیزات متعدد و 
متخصصان را می کاهد و به این ترتیب راحت تر می توان نشانه های سوءتغذیه را 
شناسایی کرد. با رصد سریع تر نشانه ها می توان قبل از آنکه شرایط بحرانی شود، برای 
فرد چاره جویی کرد. سازندگان این سیستم ادعا می کنند،  علائم سوءتغذیه را می توان 
فقط با کمک موبایل و بدون نیاز به کارشناس پزشکی تشخیص داد. در حال حاضر 
فرایند تعیین کردن سوءتغذیه نیازمند متخصص و بسیار پیچیده است. آنیتا شاه از بنیاد 
غیر انتفاعی Kimetrica در این باره می گوید: به طور کلی یک آزمایش ۲۰ تا 3۰ دقیقه 
طول می کشد. هدف این نرم افزار برای رصد سوءتغذیه در کودکان است. محققان برای 
آموزش نرم افزار این سیستم از تصاویر ۶۰ هزار نفر استفاده کردند. در این سیستم علاوه 
بر صورت فرد اطلاعات مربوط به قد و وزن او نیز وارد می شود. ترکیب این اطلاعات به 

برنامه نویسان کمک کرد تا به هوش مصنوعی آموزش دهند.
این سیستم شاخصBMI، کمبود یا افزایش وزن و همین طور چاقی را از تصاویر فرد 

تشخیص می دهد.

الون ماسک تصویری از کپسول فضایی جدید 
تواند  می  که  کرده  منتشر  را  ایکس  اسپیس 

فضانوردان را به مریخ ببرد.
الون ماسک مدیر ارشد اجرایی شرکت اسپیس 
 Crew ایکس تصویر جدیدی از کپسول فضایی
Dragon را در توئیتر و اینستاگرام رونمایی کرده 

است. این کپسول هم اکنون تحت آزمایش است.
در  را  آن  مخزن  و  کپسول  مذکور  تصویر  در 
می  نشان  الکترومغناطیسی«  »تداخل  آزمایش 
دهد که در آن محموله های اضافی و سیستم های 

پشتیبانی حمل می شود.
در قسمتی از این آزمایش کپسول فضایی در 
sound-( »یک اتاق »جذب کننده بی نظمی صدا

تا  شود  می  داده  قرار   )absorbing anechoic

وضعیت سیستم های الکتریکی آن بررسی شود. 
تا  اند  شده  طراحی  خاص  طور  به  ها  اتاق  این 
انعکاس امواج الکترومغناطیس یا صوت را به طور 
کامل جذب کند. این مکان ساکت ترین اتاق روی 

زمین به حساب می آید.
 Crew Dragon پس از این آزمایش ها کپسول
اوهایو  در  ناسا   Plum Brook Station واحد به 
ارسال می شود. در این واحد بزرگترین اتاق خلا 
در  کپسول  ماندگاری  قابلیت  و  دارد  وجود  دنیا 

وضعیت خلا فضا در این اتاق سنجیده می شود.
این کپسول برخلاف نسخه های قبلی برای حمل 
انسان به مریخ ساخته شده  و به طور کامل خودکار 
است. همچنین می تواند ۷ نفر را به ماه یا ایستگاه 

فضایی بین المللی ببرد.

پژوهشگران آمریکایی، نوعی هیدروژل قابل تزریق ابداع کرده اند که امکان 
پرورش بافت های جدید را در مغز فراهم می کند.

اگرچه مغز، عضو عجیبی در بدن است اما ضعف های خودش را دارد. برای 
مثال، پس از آسیب ناشی از جراحت یا سکته، باید برای ترمیم خود تلاش کند.
نوعی   ،)UCLA(" لس آنجلس  کالیفرنیا،  دانشگاه   " پژوهشگران  اکنون، 
هیدروژل قابل تزریق ابداع کرده اند که می تواند با کمک به ایجاد بافت مغز، 
فیبرهای عصبی و رگ های خونی جدید، بافت سالم را به ترمیم آسیب ترغیب 

کند.
سکته، یکی از دلایل مرگ در سراسر جهان است اما کسانی که از آن نجات 
می یابند، اغلب، در طول زندگی خود، با مشکلات فیزیکی سروکار دارند و 
برای به دست آوردن قدرت حرکت خود، تلاش می کنند. اگرچه گروه های 
دیگر با استفاده از داروهای ضد التهاب یا حتی پپتیدهای به دست آمده از سم 
عنکبوت، به موفقیت هایی دست یافته اند، درمان های سلول بنیادی هم در موارد 

گوناگونی با موفقیت روبه رو شده اند.
پژوهش جدید دانشگاه کالیفرنیا، لس آنجلس، روش متفاوتی را پیش گرفت. 
بدن، سلول های مغزی را که با سکته از بین می روند، جذب می کند و به جای 
آنها، حفره ای بدون رگ خونی یا نورون جدید باقی می ماند. این گروه پژوهشی، 
هیدروژلی ابداع کرده اند که می توان آن را به شکاف ایجاد شده تزریق و امکان 

ترمیم شکاف با لایه جدید را برای لایه سالم مغز فراهم کرد. این ژل، حاوی 
داروهایی برای سرکوب التهاب و شبیه سازی رشد رگ های خونی جدید است.

پژوهشگران، در بررسی خود روی موش ها دریافتند که لایه مغزی جدید از 
جمله اتصالات نورونی، ۱۶ هفته پس از درمان، در حفره های ناشی از سکته 
مغزی رشد می کنند. همچنین، مهارت های حرکتی موش ها به خصوص، توانایی 

به دست آوردن غذا، بهبود یافت.
دکتر "توماس کارمیشل" )Thomas Carmichael(، از نویسندگان پژوهش 
می گوید: ما بررسی خود را روی موش های آزمایشگاهی انجام دادیم تا مطمئن 
شویم که این هیدروژل، مغز را ترمیم می کند و به بازیابی پس از سکته منجر 
می شود. این پژوهش نشان می دهد بافت مغزی جدید، در آنچه که پیشتر، 
تنها به عنوان یک شکاف مغزی غیرفعال پس از سکته شناخته می شد، قابل 

تولید دوباره است.
این ژل، به مرور زمان، کاملا توسط بدن جذب می شود و لایه جدیدی را به 
جا می گذارد. با وجود مثبت بودن نتایج این بررسی، پژوهشگران هنوز مکانیسم 

دقیقی برای مهارت های حرکتی بازیافته موش ها مشخص نکرده اند.
"تاتیانا سگورا" )Tatiana Segura(، از نویسندگان این پژوهش می گوید: 
ممکن است آکسون های جدید، عملکرد طبیعی داشته باشند یا بافت جدید، 

عملکرد بافت آسیب ندیده اطراف مغز را بهبود بخشد.

تصویرکپسولفضاییجدیداسپیسایکسمنتشرشد

ایجادبافتجدیددرمغزبایکهیدروژلقابلتزریق



اجتماعی6

مدیرکل زندان های استان قم: 

19۰زندانیجرایمغیرعمدمنتظرکمکهای
مردمهستند

مدیرکل زندان های استان قم گفت: ۱۹۰ زندانی جرایم غیرعمد در ندامتگاه های این شهر 
وجود دارند که در جشن گلریزان نیازمند کمک های خداپسندانه مردم و خیران هستند. 

حجت الاسلام سید علی تهامی عصر دوشنبه در چهل و نهمین جلسه شورای اسلامی 
شهر قم اظهار داشت: این تعداد زندانی دارای بدهی می باشند که نیازمند کمک عموم مردم 

و جلب رضایت شاکی های پرونده، برای آزادی هستند.
وی افزود: همزمان با ولادت امام حسن مجتبی)ع( دومین پیشوای شیعیان در نیمه ماه 

مبارک رمضان امسال، جشن گلریزان برای زندانیان جرایم غیر عمد برگزار می شود.
وی ادامه داد: در سال گذشته حدود سه میلیارد ریال کمک های خیران و مردمی در جشن 

گلریزان جمع آوری شد که با اقدام های صورت گرفته ۶۹ زندانی آزاد شدند.
مدیرکل زندان های قم با اشاره به این که به زندانی ها تسهیلات ارائه شده است گفت: برای 
آزادی و اشتغال و همچنین خانواده های این زندانی ها خدماتی ارائه می شود تا از بازگشت 
مجدد آنان به ندامتگاه ها جلوگیری شود. وی گفت: زندانی ها دارای حقوق شهروندی هستند 
که پس از آزادی باید در جامعه بتوانند زندگی کنند، همچنین با همکاری انجمن حمایت از 
زندانیان خدمات مختلفی به خانواده های زندانیان ارائه می شود. تهامی با بیان این که حرفه 
آموزی در زندان های قم مورد توجه قرار گرفته است گفت: با همکاری دستگاه های مربوطه 
آموزش ها در رشته های مختلف به زندانیان ارائه می شود تا با حرفه آموزی و ورود به بازار کار 
توانمند شوند. وی افزود: آمار بازگشت مجدد زندانی ها در قم به ندامتگاه ها در سال گذشته 
کاهش یافته است که باید در همین راستا آموزش رشته های مختلف برای ایجاد اشتغال و 

اجرای برنامه های مختلف اصلاحی و تربیتی توسعه یابد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود، از اجرای برنامه های مختلف فرهنگی در ندامتگاه 
ها خبر داد و گفت: دوره های مختلف تفسیر و حفظ قرآن و سایر برنامه های اصلاحی برای 
زندانیان برگزار می شود. وی از شهرداری و شورای اسلامی شهر قم برای خدمات رسانی در 
حوزه های مختلف به زندانیان درخواست همکاری کرد. رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز 
در این جلسه گفت: تسهیل در حل مشکلات زندانیان و خانواده های آنان باید صورت گیرد.
عبدالله جلالی افزود: شهرداری قم دارای مشکلات مالی است که باید در این حوزه نیز 
برنامه ریزی کند تا خدماتی ارائه شود. سید مرتضی سقائیان نژاد شهردار قم نیز در این جلسه 
بر تشکیل جلسه های مدیریت در برنامه ریزی جهت خدمات رسانی به زندانیان تاکید کرد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  خبرداد

کاهش۴۰درصدیتخصیصآبشرباستاناصفهان
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان  گفت :تخصیص آب شرب به اصفهان  
به ۵/۵ متر مکعب کاهش یافته در حالیکه این رقم در مدت مشابه  سال گذشته ۱۱/۵ 
مترمکعب  بوده است این در حالیست که تخصیص آب شرب نسبت به مدت مشابه سال 

قبل حدود ۴۰ درصد کاهش یافته است. 
مهندس هاشم امینی در جمع مدیران طرح آبرسانی اصفهان بزرگ اظهارداشت : با 
تخصیص ۵/۵ متر مکعب آب شرب برای ۵۶ شهر و3۰۰ روستا ،همه مردم در سطح استان 
باید مصرف خود را تا 3۰ درصد کاهش دهند . مهندس امینی با اشاره به افت فشارآب  در 
مناطق مختلف شهر اصفهان گفت: تنها ساکنان شهر اصفهان نیستند که با  افت فشار و 
قطعی آب در طول شبانه روز مواجه می شوند بلکه این امر برای تمام مشترکین ۵۶ هر 
و3۰۰ روستا که تحت پوشش طرح آبرسانی قرار دارند به وقوع پیوسته است. وی به دیگر 
روشهای تامین آب شرب در اصفهان بزرگ پرداخت و خاطرنشان ساخت:باید همه مدیران 
طرح آبرسانی اصفهان بزرگ طرحهای جایگزین تامین آب شرب را باجدیت وسرعت بدون 
وقفه دنبال کنند  .مهندس امینی افزود: عملیات حفر چاهها در استان باید هر چه سریعتر به 
سرانجام برسد هیچ مانع ای قابل قبول نیست همچنین اجاره چاهها از مردم ودیگر دستگاهها 
به ویژه شهرداری باید در دستور کا قرار گیرد. وی اجاره چاهها را بسیار حائز اهمیت خواند 
و تصریح کرد:حتی اگر شده روزی یک ساعت چاه آب با کیفیت  از افرادی که دارای چاه 
هستند باید اجاره کرد تا منبع آبی بغیر از آب طرح در نظر گرفته باشیم. مدیرعامل شرکت 
آبفا استان اصفهان به کیفیت وسلامت آب شرب اشاره کرد و افزود: چاههای که شناسایی 
می شوند باید از لحاظ شیمیایی و میکروبی مورد تایید قرار گیرند به گونه ایی که مقرر گردید 
هرچه سریعتر تجهیزات لازم در این زمینه فراهم شود. وی شناسایی منابع جایگزین را حیاتی 
خواند و بیان داشت:در این شرایط یک لیتر بر ثانیه آب هم برای ما بسیار ارزشمند است پس 
تمام تلاشها بصورت شبانه روزی برای شناسایی منابع جدید باید انجام شود تا بتوانیم حداقل 
۲ متر مکعب آب از طریق منابع جایگزین تامین کنیم. مهندس امینی از مردم خواست با 
مدیریت مصرف ، مسئوالان امر را در تامین آب شرب همراهی کنند اضهار داشت: این روزها 
مردم باید بدانند که حجم ذخیره سد زاینده رود بسیار محدود است و تامین آب شرب مردم 
هم به حجم ذخیره سد زاینده رود بستگی دارد ،پس مردم ۵۶ شهر و3۰۰ روستا طرح آب 

رسانی اصفهان بزرگ  باید مصرف آب را مدیریت کنند.

گزارشی از جلسه شورای شهر قم:

طرحخریدتجهیزاتمتروازشرکتچینی
تصویبشد

در چهل و نهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم که عصر دوشنبه برگزار 
شد، تفاهمنامه بین شهرداری با شرکت نورینکو چین به منظور خرید تجهیزات متروی این 

شهر به تصویب اعضای این شورا رسید. 
شهردار قم در این جلسه اظهار داشت: برای بهره برداری از فاز یک متروی قم راه دیگری جز 

اوراق مشارکت و یا فایناس نداریم که این امر در کلانشهر ها دنبال می شود.
سید مرتضی سقائیان نژاد افزود: باید اقدام به خرید سه رامپ قطار از شرکت نورینکو چین 
کنیم. وی با بیان این که نگران وضعیت شناور ارز هستیم گفت: با نوسان های بازار ارز در هر 
زمانی اقدام به خرید تجهیزات کنیم باید از ارز استفاده کنیم که ممکن است مشکلاتی بوجود 
آورد. عملیات اجرایی احداث خط A مترو قم در نیمه دوم سال 88 با اعتباری بالغ بر ۱۱ 
هزار میلیارد ریال توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا آغاز شد؛ راه اندازی خط مترو قم به ۲ 
مرحله تقسیم بندی شده است که در مرحله نخست مسیر قلعه کامکار تا میدان مطهری و 
در مرحله دوم مسیر میدان مطهری تا ایستگاه مسجد مقدس جمکران راه اندازی می  شود. 
مسیر خط B متروی قم نیز از پردیسان به سمت میدان مصلای قدس، خیابان ارم، حرم 

حضرت معصومه)س(، خیابان ۱۹ دی و پایانه شمالی است.
رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز گفت: اخذ مجوز تفاهمنامه فی مابین شهرداری قم و 
شرکت نورینکو چین یکی از روش های مطرح شده برای تامین واگن است که مطرح شده 
است. عبدالله جلالی اضافه کرد: این تفاهمنامه به عنوان اولویت نخست نیست، ضمن این که 
در این شرایط در صورتی که روش دیگری محقق نشود از این روش به عنوان راهکار برای 
تامین واگن باید استفاده کرد.  حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر عضو شورای 
اسلامی شهر قم نیز با بیان این که باید از اعتبارات دولت برای حمل و نقل ریلی بهره برد 
گفت: کلانشهرها با استفاده از اعتبارات ملی در قالب فاینانس اقدام به اجرای عملیات حمل 
و نقل ریلی کرده اند. وی افزود: استان قم نیز باید از این خدمات بهره مند شود و از این حق 

دفاع کند و همه مسئولان در این حوزه مطالبه گری کنند.
 همچنین معاون فنی و عمرانی شهردار قم در این جلسه گفت: برای خرید تجهیزات 

متروی قم از طریق فاینانس باید با این شرکت چینی تفاهمنامه همکاری منعقد شود.
علیرضا قاری قرآن افزود: طی مذاکره های صورت گرفته این شرکت از اعتبارهای داخلی 
با دریافت ۲۰ درصد مبلغ این تجهیزات، خدمات را ارائه می کند و 8۰ درصد طی مدت 
پنج سال توسط شهرداری قم بازپرداخت به این شرکت صورت می گیرد. وی گفت: این 
شرکت سازنده از صفر تا صد قطارهای شهری است که پیش از این با قطار شهری مشهد 
قرارداد منعقد و خدمات ارائه کرده است.  رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و امور سرمایه 
گذاری شورای اسلامی شهر قم نیز با اشاره به جزییات این قرارداد شهردای با شرکت چینی 
گفت: ۵۰ میلیون یورو ارزش خدمات و تجهیزات این شرکت در خصوص متروی قم است. 
مجید اخوان افزود: بخش های مختلف این تفاهمنامه در جلسه کمیسیون برنامه و بودجه 
و تلفیق بحث شده و کلیات این طرح به تایید رسیده است. وی ادامه داد: برای این که در 
ادامه عملیات اجرایی متروی قم با مشکل مواجه نشویم باید این قرارداد منعقد شود.  رئیس 
کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم نیز گفت: کشور ایران از کشور چین 
مطالباتی دارد که در این شرایط می توان از این فرصت فاینانس برای خرید تجهیزات استفاده 
کنیم. رواح الله امراللهی بیان داشت: در حال حاضر در زمینه مترو از استان های دیگر عقب 

هستیم که باید با جدیت در عملیاتی شدن این طرح مطالبه گر باشیم.

نایب رئیس شورای عالی استان ها:

نبایداجازهدادمتروقمبهوضعیتمنوریل
دچارشود

نایب رئیس شورای عالی استان ها گفت: نباید کاری کنیم که مترو نیز به وضعیت منوریل 
دچار شود و روی دست شهرداری بماند.

علیرضا احمدی دوشنبه شب در چهل و نهمین جلسه شورای اسلامی شهر قم که به 
ریاست عبدالله جلالی و با حضور سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار قم در سالن جلسات 
ساختمان شهید باکری برگزار شد، با اشاره به تفاهم نامه فی مابین شهرداری قم و شرکت 
نورینکو چین به منظور خرید تجهیزات و احداث پروژه های عمرانی شهر قم اظهار کرد: برای 
اینکه بتوانیم کار بزرگ انجام دهیم باید ریسک پذیر باشیم. وی با تاکید بر اینکه اگر بخواهیم 
مترو و قطار شهری در قم داشته باشیم باید ریسک کنیم و از بازپرداخت  تسهیلات نباید 
بترسیم تصریح کرد: دولت اینقدر از چین طلب دارد که اگر ما ناتوان در بازپرداخت باشیم 
دولت تعهدات را پاسخگو باشد. نایب رئیس شورای عالی استان ها با تاکید بر اینکه نباید کاری 
کنیم که مترو نیز به وضعیت منوریل دچار شود و روی دست شهرداری بماند گفت: تدبیر 
امروز اعضای شورا آینده پروژه های کلیدی چون مترو را رقم می زند. عبدالله جلالی هم با 
اشاره به جزئیات این لایحه تصریح کرد: در اینکه رقم قرارداد قابل توجه بوده و تصمیم بزرگی 

باید گرفته شود شکی نداریم اما این کار یکی از سه روش برای تامین واگن در کشور است.

وعده هایی که روی زمین ماند

صنایع دستی قم و دغدغه ای به نام فروش
در حالی ۲ هزار کارگاه صنایع دستی در ۵۰ رشته در استان قم فعال است که هنوز 

هنرمندان این رشته ها جای مناسبی برای عرضه محصولات خود ندارند.
دست هایی که خلق می کنند و هنر و صنعت را در هم می آمیزند، رنگ ها را به سر شوق 
می آورند و با ترکیبشان هر چشمی را به خود خیره می کنند، هر آنچه بی ارزش است را 
ارزش می بخشند و با سرانگشتان خود خاک را کیمیا می کنند تا آنچه حاصل دست های 
هنرمند آنهاست پشت ویترین مغازه ها و میان خانه ها و آن سوی مرزها جلوه گری کند و 

نشان از هنر ایرانی اسلامی داشته باشد.
از بین 3۰۰ رشته صنایع دستی به ثبت رسیده در سطح کشور، هنرمندان قم در ۵۰ 
رشته فعال هستند و ۲ هزار کارگاه صنایع دستی در رشته های مختلف ازجمله منبت 
کاری، زیورآلات سنتی، سفال و سرامیک، تراش سنگ، شیشه گری، چرم، رو دوزی و 

سایر رشته های صنایع دستی در استان قم فعال است.
ابوالقاسم سعادتمند که از جمله همین هنرمندان شناخته شده است که اعتقاد دارد 
راه کار در این عرصه چندان هموار نیست و مشکلات بسیاری سر راه هنرمندان صنایع 

دستی وجود دارد.
این هنرمند قمی که تنها تولیدکننده خرمهره در ایران است معتقد است که هنرمندان 
صنایع دستی در استان تنها به هنر خود متکی هستند در حالی که بسیاری از وعده های 
حمایت مسئولان روی کاغذ مانده و عملی نشده است و از این منظر که به صنایع 
فرهنگی استان نگاه هنری و آینده نگرانه ای وجود ندارد این صنعت قدرت رشد پیدا 

نکرده است.
دغدغه چندین ساله عرضه صنایع دستی

به گفته وی ایجاد شرایط مناسب برای فروش از جمله دغدغه های اصلی فعالان صنایع 
دستی در قم است به طوری که ایجاد یک مجتمع مناسب برای فروش و عرضه کالای 
فرهنگی به یک خواسته و دغدغه ۲۰ ساله تبدیل شده است که هر روز ماجرای جدیدی 
پیدا کرده و عملی نمی شود در حالی که یکی از راه های اساسی برای افزایش اقبال مردم 
به صنایع دستی پیوند آن با گردشگری مذهبی و عرضه آن در محیط های حضور زائران 
ازجمله ایجاد نمایشگاه های فروش صنایع دستی در هتل ها و مجتمع های بین المللی 

است.
سعادتمند که از کودکی عمر خود را در کارگاه خانوادگیشان گذرانده و حالا تنها تولید 
کننده بزرگ خرمهره در کشور است معتقداست که ماندن در این عرصه تنها به همت 

خود هنرمندان و ایستادن روی پایه خود با چاشنی عشق به کارشان شدنی است.
این هنرمند قمی معتقد است که هویت بخشی به صنایع دستی قم اصلی ترین کار برای 
حمایت از فعالان این عرصه است، در حالی که امروز صادرات صنایع دستی که قدمت 

چند هزار ساله دارد به صورت چمدانی و به صورت گمنام صورت می گیرد.
راه ناهموار هنرمندان جوان

گلایه های هنرمندان صنایع دستی از پیشکسوتانی که عمر خود را در این راه گذرانده اند 
تا جوانان هنرمندی که در ابتدای راه قرار دارند فراگیر است. ریحانه حاج رضایی از جمله 

همین هنرمندان جوانی است که تحصیل کرده رشته صنایع دستی در دانشگاه کاشان 
است و حالا بیش از ۴ سال است که در کارگاه شخصی خود به تولید محصولات سفال 
و سرامیکی می پردازد اما بازار فروش هنوز مسئله ای که برای او و همکارانش حل نشده 

است.
به گفته وی کارگاه های کاشی کاری و سفال در قم محدود است و متناسب با توان 
استان نیست به ویژه که این رشته از صنایع دستی بسیار متنوع و محبوب است که 

ایده های بسیاری می تواند در آن خلق شده و بازار خوبی کسب کند.
حاجی رضایی معتقد است که به طور کلی جایگاه صنایع دستی در استان قم جایگاه 

مناسبی نیست و فقدان یک محیط عرضه مناسب این مسئله را تشدید کرده است.

با این همه اما رجعت مردم به صنایع دستی و اقبال بیشتر از گذشته به محصولات 
هنری مسئله ای است که فعالان این عرصه را امیدوار نگه داشته است، آن طور که این 
هنرمند جوان گفته است علاقه و توجه مردم به صنایع دستی به نسبت سال های گذشته 
افزایش پیدا کرده است و مردم بیش از گذشته از این نوع محصولات استقبال می کنند.

تبدیل بازار کهنه به خیابان
 معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم 
هم موضوع ضعف در فروش صنایع دستی را پذیرفته و شرایط فروش صنایع دستی در 
قم را شرایط نامناسبی ارزیابی کرد که متناسب با توان هنرمندان قمی در تولید صنایع 

دستی نیست.
تبدیل بازار کهنه به بازارچه دائمی محصولات صنایع دستی وعده ای بود که برای فعالان 
صنایع دستی امید خوبی بود که تا به امروز محقق نشده است، آن طور که بحرینی گفته 
است تخریب های در بازار کهنه صورت گرفته که آن را از یک اثر تاریخی به یک خیابان 

تبدیل کرده است کار سامان دادن آن را سخت کرده است.
به گفته معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی قم از ۱8۰ غرفه موجود در 
بازار کهنه حدود ۴۰ مربوطه به صنایع دستی در حال حاضر در این بازار فعال هستند 
و پیش بینی شده بود که تسهیلاتی برای تبدیل سایر غرفه ها به غرفه عرضه محصولات 
به دوره صفوی آسیب های  مربوط  تاریخی  این فضای  اما  اعطا شود  صنایع دستی 
زیادی دیده و قابلیت تبدیل شدن این مکان به یک بازار سنتی را از آن گرفته است و 
پیگیری های این موضوع از شورای ترافیک و دستگاه های مربوطه تا به امروز جوابی به 

همراه نداشته است.
صادرات محدود صنایع دستی قم

در رابطه با صادرات صنایع دستی استان قم هم در محصولات چوبی و شیشه بهتر 
عمل کرده است، به گفته وی در سال گذشته استان قم در رشته مبلمان و منبت ۷۵ 
هزار دلار و در صادرات محصولات صنایع دستی شیشه ۵۰۰ هزار دلار درآمد حاصل از 
صادرات داشته است که بخش مهمی از آن در نتیجه فروش سفارشات لوسترهای حرم 
امام علی)ع( در نجف بوده و درآمد حاصل از کاشی هفت رنگ، 3۰ هزار دلار و کاشی 

معرق نیز، ۵۰ هزار دلار بوده است.
آن طور که معاون صنایع دستی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم گفته است در رشته هایی دیگر مانند کاشی هم صادرات صورت گرفته است، 
کاشی هفت رنگ، خرده چوب و گره چینی و خرمهره نیز به کشورهای عراق، پاکستان، 

افغانستان و کشورهای شمالی از جمله آذربایجان صادر شده است.
به گفته وی بخشی مهمی از صادرات استان را هم صادرات چمدانی تشکیل می دهد که 
آمار مشخصی از آن وجود ندارد و عدم تعریف مشوق های صادراتی برای صادرکنندگان 
عمده و مشکلات تبادل ارزی سبب شده است که رونق صادرات در استان هم با مشکل 
مواجه باشد و همه اینها کار را برای هنرمندان فعال در صنایع دستی در همه سطوح از 

فروش های خرد تا صادرکنندگان سخت کرده است.

چهار شنبه -2 خرداد ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4563

مدیرکل هماهنگی و ساماندهی امور جوانان وزارت ورزش و جوانان گفت: جوانان در حین اینکه انتقادهایی به مسئولان دارند اما 
همچنان امیدوارند. این امر را می توان از افزایش مشارکت آنها در حوزه های اجتماعی و کارآفرینی و افزایش ۲۰ برابری تشکل 

های جوانان تشخیص داد. 
امید محدث با تاکید بر اینکه شرکت مردم در انتخابات ریاست جمهوری و رای به دکتر روحانی در سال گذشته رای به یک فرد، 
نبود بلکه رای به جریان اعتدال بود، گفت: نقش جوانان با حضور حداکثری در انتخابات امر مهمی است و امید و حضور جوانان به 

تغییرات مثبت، سبب ترغیب مردم به حضور در انتخابات شد.
محدث با اشاره به بحران های داخلی، منطقه ای و بین المللی در دولت یازدهم و دوازدهم گفت: وجود این حجم بحران برای 

دولت به نسبت دیگر دولت ها در تاریخ جمهوری اسلامی بی سابقه است.
وی با بیان اینکه دولت در حوزه های اقتصادی و بین الملل میراث دار مشکلات زیادی است که از گذشته به آن رسیده بود، افزود: 

بحران های خارجی فقط مشکل دولت نیست اما برخی با کارشکنی در داخل تلاش می کنند به جامعه ناامیدی را تزریق کنند.
وی مولفه و موضع اصلی جوانان را امیدوار بودن، دانست و ارزیابی کرد: جوانان با داشتن دغدغه و نگرانی های مختلف همچنان 

امیدوار هستند و دلیل این موضوع افزایش حضور در سازمان های مردم نهاد و حضور در فعالیت ها و مشارکت های اجتماعی است.
محدث افزود: تا پیش از دولت یازدهم تعداد تشکل های مردم نهاد در حوزه جوانان حدود ۱۰۰ سمن )سازمان مردم نهاد( بود 
ولی تعداد این سمن ها در دولت جدید به دو هزار تشکل حوزه جوانان رسید. این تحول نشان از این امر دارد که جوانان با امیدواری 

علاقه مند به مشارکت اجتماعی در جامعه هستند.
محدث حضور جوانان را محدود به حضور در تشکل های مردم نهاد ندانست و گفت: امروزه شاهد هستیم که جوانان مختلفی در 

حوزه های مختلف استارت اپ ها، گردشگری و کارآفرینی فعال هستند.
وی با اشاره به گفت و گوهایی که در سفرهایی استانی با جوانان انجام داده است، گفت: در گفت و گو با جوانان شاهد این هستم 
که آنان همچنان در حین انتقادهایی که به دولت دارند، امیدوار نیز هستند، به واقعیت ها توجه دارند و بارها از زبان جوانان شنیده 

ام که می گویند اگر مدیریت نبود، شرایط می توانست از وضع موجود بدتر باشد.
وی با اشاره به خروج آمریکا از برجام گفت: تصور کنید دولت مانند دوره قبل دولتی ماجراجو و هیجانی بود، آن موقع وقوع حوادث 

بسیار بدتر و زیانبار در منطقه دور از ذهن نبود.

مدیر کل امور جوانان وزارت ورزش :

جوانانمنتقداماامیدوارند

مسئول شناسایی و فراهم آوری اعضاء پیوندی دانشگاه علوم پزشکی قم :

اعضایبدن73بیمارمرگمغزیاهداشدهاست
مسئول شناسایی و فراهم آوری اعضاء پیوندی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: 
از سال 8۵ تا پایان اردیبهشت ماه سال جاری، ۷3 بیمار مرگ مغزی از این 
استان به تهران اعزام شده اند و اعضای بدن آن ها به بیماران نیازمند اهدا 

شده است. 
ولی الله صمدی افزود: تعداد بیماران مرگ مغزی حدود چهار برابر تعداد 
بیماران اهداکننده عضو می باشد، ولی به دلیل رضایت ندادن خانواده ها، تعداد 

زیادی از بیماران به مرحله اهدای عضو نمی رسند و فوت می کنند.
وی اضافه کرد: می توان قبل از فوت بیمار مرگ مغزی، ارگان های حیاتی 
وی مانند قلب، کلیه، پانکراس، ریه ها و روده را اهدا نمود و تا ۴8 ساعت پس از 
فوت نیز نسوج و بافت ها مثل پوست، قرنیه، استخوان، پاندون و عضلات دریچه 
های قلب قابلیت اهدا دارند. وی بیان کرد: هر اهداکننده می تواند با اهدای 
اعضایی از جمله قلب، ریه، کبد، پانکراس، روده و کلیه، یک تا هشت بیمار را 
از مرگ نجات دهد. صمدی افزود: همچنین هر اهداکننده می تواند با اهدای 
دریچه قلب، رگ، تاندون ها، عضلات، استخوان، نسوج و بافت، زندگی یک تا 
۵3 تن را بهبود ببخشد. وی خاطرنشان کرد: از زمانی که مرگ مغزی بیماری 
اعلام می شود، می توان بیمار را با پیشرفته ترین تجهیزات پزشکی حداکثر 
تا ۱۴ روز نگهداری نمود، ولی در این مدت ارگان های حیاتی، زیست پذیری 
خود را از دست می دهند و قابلیت فعالیت و توانایی ارگان ها ضعیف می شود.
وی بیان کرد: از ابتدای سال جاری تاکنون ۶ مورد مرگ مغزی در قم رخ داده 

که فقط خانواده یک بیمار به اهدای عضو رضایت دادند.






